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تلاش برای تغـییر نظم جهانیچرا بریکس از اعضای جدید استقبال می کند؟
3

۱۴۰۲؛ دستمزد  سرکوب  به  کارگران  اعتراض  با  رابطه  در  کار  وزیر  معاون  بن بست پاسخ 
افزایش حقوق!
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تارگت »تاک شو ها«؛ 
نمایش ستاره ها 
یا کیفیت محتوا؟

درباره دعوت بایدن از 
رهبران کره و ژاپن

چالش های پیش 
روی آمریکا برای مهار 

چین

خبر جدید 
نماینده مجلس از 
رفع فیلتر سایت ها

این روزها دیگر خبری از برنامه های علمی با ســطح داده 
پیچیده و بالا نیست، اتفاقا همه چیز خیلی ساده است و 
از کودک ۵ ســاله تا انسان ۷۰ ساله محتوای قابل فهم و 
ساده ای در اختیار دارد، از طرفی دسترسی به اطلاعات هم 
بســیار ساده شده و این به آن معنا است که در کسری از 
ثانیه و تنها با فشار یک دکمه، به راحتی می توان از تمام 
اطلاعات موجود با خبر شــد. به گزارش روزنامه »صبح 
امروز« و به نقل از خبرانلاین، »شــما تارگت منی«، »تو 
مافیای صد بازی«، »من یک شهروند  سادم«. این جملات 

بسیار آشناست، احتمالا شماهم ...

سید محمد کاظم ســجادپور: رهبران کره جنوبی و 
ژاپن به دعوت بایــدن در ۱۸ اوت ۲۰۲۳ )۲۷ر۵ر۱۴۰۲( 
در کمپ دیوید در ایالات پرتلند جمع شــده و بیانیه ای را 
در مــورد همکاری های ســه جانبه در عرصه های امنیتی 
و اقتصادی به امضاء رســاندند. این دیدار ســه جانبه سر 
و صــدای زیادی را در اطــراف و اکناف جهان ایجاد کرد. 
آمریکا، از آن با عنوان »روح کمپ دیوید« که بیانگر برتری 
دیپلماسی نسبت به ابزارهای دیگر در مدیریت تنش هاست 

یاد کرد و رسانه های چین از آن با عنوان یک ناتوی...

حجت الاســلام مهدی باقری: حرف ما این اســت که 
همان اقتضایی که باعث شــده برخی سایت ها را فیلتر 
کنیم، همچنان باقی است مگر اینکه کارشناسان اعلام 
کنند که مشــکل برطرف شده اســت؛ لکن نسبت به 
افرادی که نیارمندی ضروری برای دسترسی دارند، این 
مشکلات مرتفع شده است. عضو ناظر مجلس شورای 
اسلامی در کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه 
رایانــه ای گفت: با توجه به ظرفیت موجود در کارگروه 

تعیین مصادیق محتوای مجرمانه رایانه ای، این...

ادامه در صفحه 2

فریدون عباسی، نماینده مجلس شــورای اسلامی، ۳۰ 
مرداد در اظهار نظری، ضمن حمایت از عدم انتشار آمار ها 
و شاخص های اقتصادی، گفت که در حال حاضر انتشار 
»هر داده ای« حتی در مورد گندم و کالا های اساســی و 
میزان آب رودخانه ها و ســد ها می تواند سبب »خطرات 

امنیتی« شود.
این اظهارات عباســی در حالی مطرح می شــود که طی 
ماه های ابتدایی سال ۱۴۰۲ تاخیر در انتشار برخی آمار ها 
مورد نقد کارشناســان اقتصادی قرار گرفته است. دولت 
ســیزدهم، انتشــار بخش هایی از آمار ها و شاخص های 
اقتصادی را متوقف کرده اســت. اخیــرا، پیمان قربانی، 
معاون اقتصادی بانک مرکزی در فاصله سال های ۱۳۹۲ 
تا فروردین ۱۴۰۲، عبدالناصر همتی، رئیس پیشین بانک 
مرکزی را متهم کرده که در دوره کرونا برای دریافت یک 
وام ۵ میلیارد دلاری از صندوق بین المللی پول »اطلاعات 
محرمانه کشــور اعم از وضعیت ارزی و نرخ تورم« را در 
اختیار این صندوق قرار داده است. هرچند رییس اسبق 
بانک مرکزی در جملاتی کوتاه به انتخاب، گفت: »ضمن 
اینکه حق شــکایت به قوه قضائیه را برای خود محفوظ 
مــی دارم، اعلام می کنم که این ادعا، کاملاً دروغ و کذب 
محض است.« در چنین شرایطی فریدون عباسی، رئیس 
اسبق سازمان انرژی اتمی ایران و عضو کمیسیون انرژی 
مجلس می گوید: »در شــرایط جنــگ اقتصادی نباید 
اطلاعات اقتصادی کشــور افشا شــود«، عباسی با بیان 
اینکه حتی آمار مربــوط به »گندم به عنوان یک کالای 
راهبردی« نباید منتشر شود، اضافه کرد که »اگر دشمنان 
اطلاعاتی پیدا کنند می توانند مانع واردات گندم شوند« 
و »در بحــث فروش نفت« نیز ارائه آمار و »شــفافیت« 
اشــتباه اســت. با توجه به این موضوعات، پرسش هایی 
مطرح می شود از جمله این که آیا انتشار اطلاعاتی مانند 
نرخ تورم، قیمت نفت، چگونگی واردات و صادرات کالا ها 
در کشــور اشتباه است؟ مخفی کاری در ارائه آمار تا چه 

حد با استاندارد های اقتصادی جهان همخوانی دارد و چه 
پیامد هایــی را به دنبال خواهد داشــت؟ مهدی پازوکی 
اقتصاددان و تحلیلگر امور اقتصادی در گفتگو با فرارو به 

این پرسش ها پاسخ داده است:
لزوم توسعه شفافیت اقتصادی

مهدی پازوکی به فرارو گفت: »اصلا پرسش من این است 
کــه چگونه نماینده ملت ایران، تقاضای عدم شــفافیت 
اطلاعــات اقتصادی و پنهانکاری را مطرح می کند؟ یکی 
از ویژگی های اقتصاد ســالم، در همه کشور های توسعه 
یافته »شفافیت اطلاعات« است. به جز دو حوزه خاص، 
در ســایر حوزه ها، شــفافیت اطلاعاتی وجود دارد: یکم 
حوزه اطلاعات شخصی و خانوادگی افراد و دوم اطلاعات 
مرتبط با امنیت ملی. مخفی کردن اطلاعات اقتصادی در 
دسته بندی اطلاعات امنیتی قرار نمی گیرد. مخفی کردن 
اطلاعات اقتصادی می تواند ایجاد کننده رانت اطلاعاتی 
باشد. برای این که کسب و کار کشور، مناسب تولید ملی 
باشد باید ۳ ویژگی مهم داشته باشیم. نخستین ویژگی 
»شفافیت« اســت. دومین مورد، ایجاد رقابت سالم بین 
بنگاه های اقتصادی و ســومی نفی انحصار اســت. وقتی 
عدم شفافیت اقتصادی در کشور ایجاد کنیم، در نتیجه 
اطلاعات اقتصادی در دســت یک عده مشــخص قرار 
می گیرد و در نهایت انحصار در اقتصاد را شاهد خواهیم 

بود. این روش، از دید من غیرعلمی و اشتباه است.«
وی افزود: »یک آفت دیگر عدم شفافیت اقتصادی این است 
که می تواند منتج به فساد اقتصادی شود. یکی از دلایلی 
که در برخی برهه های مختلف، شاهد فساد اقتصادی یا 
ظهور سلاطین فساد اقتصادی در کشور بودیم همین عدم 
شفافیت ها است. برخی افراد که اتفاقا از طبقات فرودست 
جامعه بودند، به دلیل رانت های اطلاعاتی که در بازار های 
اقتصادی از جمله طلا، سکه و بورس داشتند، موفق شدند 
یک شبه میلیاردر شوند. چطور می توان با روش درست 
در عرض یک شب ثروتمند شد؟ یک مثال می زنم؛ پرویز 

کاظمی وزیر رفاه و تأمیــن اجتماعی در دولت احمدی 
نژاد، که بعد ها رئیس هیئت مدیره بانک سرمایه شد، به 
جرم مشــارکت در ۴۱ فقره و ۴۰ فقره خیانت در امانت 
محکوم به ده یا پانزده ســال زندان شــده است. یکی از 
ســوء اســتفاده های وی این بوده که در سال های دهه 
۱۳۹۰، حدود ۳ میلیارد تومان به عنوان حق کارشناسی 
به حســاب همسرخانه دار خود ریخته است. این ها موارد 
پنهانی نیست، بلکه در تمامی مطبوعات کشور هم منتشر 
شــده است، با این مثال می خواهم تاکید کنم که اگر در 
همان روز ها شــفافیت اطلاعاتی وجود داشت، به فاصله 
چند ساعت مچ این آقا و همسرش گرفته و حساب هر دو 
مسدود می شد. پس تاکید می کنم عدم شفافیت اقتصادی 
یعنی توســعه رانت و فساد اقتصادی. ما برای چه انقلاب 
کردیم؟ یکی از ویژگی های مهم انقلاب اســلامی ایجاد 
شفافیت در همه امور، با شعار »دانست حق مردم است« 
بود. عدم شــفافیت به نفع کلاهبرداران، رانت خواران و 

مفسدان اقتصادی خواهد بود.«
پیشگیری از فساد و رانت اقتصادی با کمک آمار و اطلاعات

ایــن اقتصاددان در ادامه گفت: »چرا با تحریم مخالفیم؟ 
چون تحریم زمینه های افزایش فساد اقتصادی را فراهم 
می کند. بابک زنجانی در کدام دولت تبدیل به هیولا شد؟ 
در دولت آقای احمدی نژاد که ما ششــصد میلیارد دلار 
نفت فروختیم. تکلیف میلیارد ها دلار از پول مردم هنوز 
نامشخص است. اگر شفاف سازی کرده بودیم، حتما این 
سوال ها مطرح می شد که بابک زنجانی چگونه موفق شده 
است چنین فساد افتصادی وســیعی را رقم بزند. آمار و 
اطلاعات اقتصادی، ابزار برنامه ریزی در کشور است و عدم 
انتشار گزارش ها منتهی به تولد بابک زنجانی ها می شود. 
اطلاعات بودجه کشور همیشه شفاف بوده، کدام دشمن 
از این اطلاعات سوء استفاده کرده است؟ ما هشت سال 
با رژیم بعثی عراق جنگیدیم در این هشــت سال، حتی 

یک نماینده مجلس:

عدم انتشار اطلاعات اقتصادی به نفع چه کسی؟
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یک نماینده مجلس:

عدم انتشار اطلاعات اقتصادی به نفع چه کسی؟
بیشــتر از اکنون، اطلاعــات اقتصادی 
کشــور در قالب گزارش های اقتصادی، 
توسط ســازمان برنامه و بانک مرکزی 
منتشــر می شد، چرا دشمن ما عراق، یا 
کشور های حامی عراق، از این اطلاعات 
اســتفاده نکردند؟« پازوکی گفت: »این 
حق طبیعی مردم ایران است که بدانند 
بودجه کشــور کجا می رود، چه حجم 
صــادرات و واردات داریم یا درامد های 
نفتی کشــور چقدر است. این استدلال 
اصلا منطقی نیســت که بگوییم: »اگر 
کشــور های دیگر متوجه شوند ما قصد 
واردات یــک کالا را داریم، کارشــکنی 
می کننــد« اکنــون در جهانی زندگی 
می کنیم که همه کشــور های دنیا در 
مســیر شــفافیت اطلاعات اقتصادی و 
افزایش تبادلات جهانی گام بر می دارند. 
اتفاقا باید اطلاعات صادرات و واردات به 
شکل واضح و روشن منتشر شود. تمامی 
کشور های توسعه یافته جهان بر سلامت 
و شــفافیت اقتصادی تاکید دارند. اگر 
منظور از جنگ اقتصادی تحریم ها است، 
بهتر است به جای پنهانکاری اقتصادی، 
به سمت حل محدودیت های اقتصادی، 
برجــام، FATF و درواقع دیپلماســی 
اقتصادی بین الملل گام برداریم. شیوه 
پنهانکاری، کلید حــل معمای تحریم 
نیست.« وی افزود: »یکی از مبحث های 
مهمی که امروز در اقتصاد کشــور، به 
آن نیاز داریم، مبحث تکنولوژی اســت. 
بسیاری از کشــور های درحال توسعه 
جهان در حال انتقال تکنولوژی هستند. 
تکنولوژی، مجموعه ای اســت متشکل 
از اطلاعات. در جهــان امروز نمی توان 
صحبت از مخفــی کاری کرد. افزایش 
شفافیت اطلاعات و شفافیت اقتصادی در 
نهایت به افزایش بهره وری می انجامد.«

وی بــا بیان اینکه ما و مرکز پژوهش های 
مجلــس در بازدارندگــی و جلوگیری از 
مواجهه اجتماعی در این قانون اشــتراک 
نظر داشــتیم، اظهار کــرد: موضوع مورد 
اختلاف بین ما و مرکز پژوهش ها در این 
بود کــه این مرکز می گفت کــه از ابتدا، 
مجازات باشــد، اما ما پافشاری کردیم که 
برای افراد عادی، ابتدا جریمه در نظر گرفته 

شود.
حبس در موارد خاص و به ندرت است

بانکــی پــور با تاکیــد بر اینکــه عمده 
مجازات هــای در نظــر گرفته شــده در 
این قانون، جــزای نقدی اســت، تاکید 
کــرد: حبس در موارد خاص دیده شــده 
و بــه ندرت داریم مگــر اینکه برای بیش 
از چهار بار، جرم تکرار شــود یا ارتباط با 
خارجی ها داشــته باشد. وی با بیان اینکه 
تعیین محرومیت هــای اجتماعی نیز به 
عهده قاضی گذاشــته شده است، از دیگر 
مجازات های در نظر گرفته شــده در این 
قانــون به مصادره بخشــی از اموال برای 
سلبریتی ها، انفصال از خدمات دولتی برای 
کارکنان و پرداخت بخشی از سود سالیانه 
بــرای حوزه هایی ماننــد اصناف متخلف 
اشاره کرد. این نماینده مجلس با اشاره به 
اینکه حجاب و عفاف تنها موضوعی است 
که قبــل از طرح در صحن مجلس، جمع 
سپاری شد و این لایحه، برآیند نظر های 
صاحبنظران است، گفت: مفاد ۶۵ ماده ای 
این لایحه در کمیســیون های قضایی و 
فرهنگی مجلس بررســی شــد و پس از 
دریافت یک هزار و ۵۰۰ نظر و بررســی 

آنها، ۱۲۰ تغییر در متن لایحه داده شد. 
وی اضافــه کرد: بر اســاس ماده یک این 
لایحه، برهنگی، بی حجابی و بدپوششی 
در غیر حریم خصوصی در فضای حقیقی 
و مجازی و تبلیــغ و ترویج برهنگی، بی 
حجابی و بد پوششــی کــه موجب برهم 
زدن آرامش خانواده و آســیب هایی مانند 
گسترش طلاق می شــود، ممنوع است. 
بانکی پور با اشــاره به اینکه در این قانون، 
دستگاه های اجرایی شامل ۲ دسته کلی 
عمومی و اختصاصی هستند، افزود: برای 
همه دســتگاه های اجرایــی و همچنین 
شهرداری ها وظایفی مانند اجرای دوره های 
آموزشی ضمن خدمت برای تبیین سبک 
زندگی خانواده محور و فرهنگ حجاب و 
عفاف و التزام عملی بــه حجاب و عفاف 
کارکنان در محیــط کار، خارج از محیط 
کار و فضای مجازی تعیین شده است. وی 
ادامه داد: در اختیار قرار دادن تصاویر همه 
دوربین های بخش دولتی و خصوصی در 
اختیار نیروی انتظامی نیز از مفاد این قانون 
بوده و مقدمه ای اســت تا فضای امنیتی 
کشور قوی تر شــود و نیروی انتظامی در 
رسیدگی به جرائم مختلف از جمله درباره 
حجاب و عفاف بتواند بهتر عمل کند. این 
نماینده مجلس تاکید کرد: بر اساس مفاد 
این لایحه، در همه دستگاه های اجرایی و از 
جمله برنامه های صداوسیما باید پوشش بر 
اساس مصوبه کارگروه مد و لباس و تولید 
و واردات اسباب بازی، عروسک و مجسمه 
نیز طبق مصوبات شورای فرهنگی عمومی 

باشد.
وی با اشــاره به اینکه بر اســاس ماده ۶ 
ایــن لایحه، حجــاب و ملزومــات آن از 
نظر تعرفه هــا و حمایت، کالای فرهنگی 
محسوب می شــود، افزود: بر اساس مفاد 
این لایحه، همه تهیــه کنندگان موظف 
هســتند با عوامل اصلی تولیــد برنامه ها 
قــرارداد ببندند تا ۲ ســال پس از پخش 
برنامه در صداوســیما یا شــبکه نمایش 
خانگی یا ســینما، نبایــد جرائم مندرج 
در ایــن لایحه را مرتکب شــوند.  وی به 
وظایف اختصاصی تعیین شــده برای ۲۵ 
دســتگاه اجرایی نیز اشــاره کرد و گفت: 
برخی از وظایف صداوســیما، روشنگری 
درباره نماد هــا و جریان های ضد خانواده 
و مــروج فردگرایی، برهنگــی، هرزگی و 
همجنس بازی، ممنوعیت دعوت و قرارداد 
با افراد خــلاف قانون، رعایت الگوی مورد 
تایید کارگروه مــد و لباس برای مجریان 
و هنرپیشه ها و رعایت دستورالعمل نحوه 
بکارگیری و تعالی حرفه ای مجریان است. 
وی با بیان اینکه یکــی از ارکان مهم در 
زمینه حجــاب و عفاف، آموزش و پرورش 
است که سال ها از آن غفلت کردیم، برخی 
از وظایف اختصاصی این مجموعه را الگوی 
پوشش مناسب اسلامی متناسب با شرایط 
سنی و اقلیمی برای دانش آموزان، معلمان 
و کارشناسان در مشــورت با کارگروه مد 

و لباس، رعایت شــرایط حجاب و عفاف 
در گزینش )در شــروع خدمت و در طول 
سنوات( و نمره انضباط و اخلاق بر اساس 
فعالیت های تربیتی و اخلاقی در ســابقه 

تحصیلی عنوان کرد.
بانکــی پــور برخــی از وظایــف وزارت 
علــوم، تحقیقات و فناوری را گســترش 
پردیس های اختصاصی بانوان با ســطح 
کیفی و ارائه خدمات یارانه ای، گسترش 
کلاس های اختصاصی بانوان و اجرای نظام 
جامع تربیتی و ایجاد کارپوشه فعالیت های 
فرهنگی و برخی از وظایف وزارت بهداشت، 
درمــان و آمــوزش پزشــکی را اصلاح و 
ضمانت اجرایی آیین نامه نحوه پوشش و 
قانون انطباق با موازین شرعی اعلام کرد. 
وی، برخی از وظایف شــهرداری ها را نیز 
تخصیص مراکز تفریحی ورزشی مخصوص 
بانوان، تخصیص ۲۰ درصد بوســتان ها و 
پارک ها ویژه بانوان، گسترش مناطق ویژه 
شنای بانوان و آقایان در شهر های ساحلی، 
افزایش وســائل حمل و نقل عمومی ویژه 
بانوان و نظارت بــر اماکن تحت مدیریت 
لازم برای حضور فعال آمران به معروف و 
پشتیبانی از آن ها و گزارش جرائم به فراجا 
و برخی از وظایف وزارت ورزش و جوانان 
را طراحی لباس مناسب برای ورزشکاران 
زن و مــرد و بکارگیری مربیان همجنس 

عنوان کرد.
ضرورت تسهیل تولید منسوجات با کیفیت 

پوشاک اسلامی
ایــن نماینــده مجلس، تســهیل تولید 
منســوجات با کیفیت و ارزان پوشــاک 
اســلامی و حمایت از کارخانه های تولید 
لباس اسلامی بویژه چادر مشکی با کیفیت 
را نیز از وظایــف وزارت صنعت، معدن و 
تجارت برشــمرد و افزود: در زمان حاضر 
فقط یک واحد تولیدی پارچه چادر مشکی 
در کشور داریم و بقیه آن ها وارداتی است. 
وی با تاکید بر لزوم تهیه دســتورالعمل 
مناسب سازی مکان های عرضه و فروش 
البسه بعنوان یکی از وظایف وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، تصریح کرد: در برخی از 
شهر ها مانند تهران فروشگاه هایی هستند 
که اتاق پرِو ندارند کــه باید نظارت لازم 
در ایــن زمینه صورت گیــرد. بانکی پور، 
رعایت حریم خصوصی واحد های مسکونی 
و تامین زمین بــرای زوج های جوان را از 
وظایف وزارت راه و شهرســازی، سرعت 
بخشیدن به راه اندازی شبکه ملی اطلاعات 
و توسعه فضای ایمن و سالم خانواده محور 
را از وظایــف وزارت ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات و اطلاع رســانی دربــاره قانون 
حجاب و عفاف به گردشگران را از وظایف 

وزارت میراث فرهنگی برشمرد.
وی، رصد و شناسایی مداخلات بیگانگان و 
فعالیت های سازمان یافته و هوشیار سازی 
کارکنــان و مدیــران را از وظایف وزارت 
اطلاعات و سازمان اطلاعات سپاه دانست 
و گفت: سازمان برنامه و بودجه نیز باید به 

تعیین سازو کار تضمین تسهیلات بانکی 
برای سرمایه گذاری در تولید چادر مشکی 

بپردازد.
وی با بیــان اینکه این قانون بر اســاس 
هوشمندســازی تدوین شده است، افزود: 
بر این اساس نیروی انتظامی باید به ایجاد 
و تقویت سامانه های هوشمند شناسایی با 
بهره گیری از هوش مصنوعی و دوربین ها، 
شناسایی و احراز هویت مرتکبین، حمایت 
از آمران به معروف، ایجاد سامانه های لازم 
برای گزارش هــای مردمی و اعتراض ها و 
آموزش بکارگیری نیرو های مورد اطمینان 
در معابر و اماکن مختلف بپردازد. بانکی پور 
با اشــاره به اینکه ما چند بانک اطلاعاتی 
در کشــور مانند ثبت احوال داریم و لازم 
است همه این بانک ها در اختیار فراجا قرار 
بگیرد، تصریح کرد: در قوه قضاییه نیز باید 
شعبه مجزا برای حجاب و عفاف تخصیص 
یابــد و به پرونده های آن خــارج از نوبت 
رسیدگی شــود. وی با بیان اینکه عمده 
وظایف تعیین شــده برای دســتگاه های 
اجرایــی در این لایحه دراز مدت اســت، 
اضافه کرد: ناهنجاری های خیابانی که بعد 
از اغتشاشات پارســال رخ داد از مباحث 
کوتاه مدت اســت که با این قانون، سریع 

جمع می شود، زیرا قانون بازدارنده است.
دشمن در صدد ضربه زدن به اقتدار فرهنگی 

کشور است
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی با اشاره 
به اینکه دشــمن در یک سال اخیر فقط 
حجاب را هدف قرار نــداد بلکه در صدد 
ضربــه زدن به اقتدار فرهنگــی و درونی 
کشورمان اســت، گفت: نظام باید اقتدار 
داخلی خــود را در زمینه فرهنگی حفظ 
کند. وی همچنین با بیــان اینکه عمده 
وقت مجلس به مباحث معیشتی می گذرد، 
تصریح کرد: بخشی از پیگیری های مجلس 
نیز مربوط به موضوع حجاب و عفاف است، 

زیرا یک مساله عمیق فرهنگی است.
وی با اشــاره به اینکه در ۱۰ ســال اخیر 
دچار غفلت از کار های فرهنگی، آموزش و 
پرورش و دانشگاه ها شدیم، افزود: سازمان 
برنامــه و بودجه از این موضوع غافل بوده 
و کمترین هزینه ها برای بخش فرهنگی 
صورت می گرفت که شاید عمده دلیل آن 
درگیری ها درباره سیاست خارجی، برجام، 
کرونا و مسائل معیشتی کشور بود. بانکی 
پور با بیان اینکه مســاله حجاب و عفاف 
در یک سال اخیر جزو دغدغه های اصلی 
مردم بود، ادامه داد: در ســال اول مجلس 
یازدهم در کمیســیون فرهنگی پیشنهاد 
کردند که قانون برای حجاب وضع کنیم، 
اما من مخالف بــودم و گفتم الان جامعه 
از ما قوانین درباره معیشــتی می خواهد و 
زمینه اجتماعی برای قانون درباره حجاب 
نیســت، اما امســال موافق این موضوع 
هســتم، زیرا مردم در این زمینه مطالبه 
دارند، نظام هم باید واکنش محکم در این 
زمینه داشته باشد، اما به شکلی که بدون 
مواجهه اجتماعی، بازدارندگی داشته باشد.

به گفته وی، عمده مفاد در نظر گرفته شده 
در لایحه قوه قضاییه برای حجاب و عفاف 
مبتنــی بر مجازات بود، امــا در لایحه ای 
کــه در مجلس تهیه شــد بطور عمده به 
شده  پرداخته  فرهنگی  زیرســاخت های 
اســت. این نماینده مجلس درباره وی پی 
انِ ها نیز گفت: این مساله مهمی است که 
در طرح فضای مجازی دیده شده است و 

در مجلس باید تکلیف آن مشخص شود.
قانون حجاب از چه زمانی اجرا می شود؟

امیرحسین بانکی پور رییس کمیسیون 

رفیقدوست: سفیر انگلیس پیش بینی کرد احمدی نژاد، رئیس جمهور ایران می شود
محسن رفیقدوســت در خاطرات خود، 
روایتی جذاب از پیش بینی سفیر انگلیس 
درباره رئیس جمهور شدن احمدی نژاد را 

منتشر کرده است.
به گــزارش خبرگــزاری خبرآنلاین، در 
بخشــی از خاطرات محسن رفیقدوست، 

آمده اســت: سفیر فلسطین با من رفیق 
است. آمد پیش من، گفت: فلانی، دیشب 
جلسۀ همۀ سفرا)ی خارجی مقیم ایران( 
بود و بحث انتخابات)۱۳۸۴( ایران شــد، 
هر کس چیزی می گفت، یکی می گفت 
آقای هاشمی می شود، دیگری می گفت 

قالیباف، یکی هم می گفت آقای لاریجانی... 
»سفیر انگلیس« سرش پایین بود چیزی 
نمی گفت. از ایشون سوآل کردیم، شما چرا 
حرف نمی زنید؟ سرش را بلند کرد گفت: 
همه تون اشتباه می کنید! »رئیس جمهور 

ایران، شهردار تهران است!«

خبر جدید نماینده مجلس از رفع 
فیلتر سایت ها

حجت الاســلام مهدی باقری: حرف ما این اســت که همان 
اقتضایی که باعث شده برخی سایت ها را فیلتر کنیم، همچنان 
باقی است مگر اینکه کارشناسان اعلام کنند که مشکل برطرف 
شــده است؛ لکن نسبت به افرادی که نیارمندی ضروری برای 

دسترسی دارند، این مشکلات مرتفع شده است.
عضو ناظر مجلس شورای اسلامی در کارگروه تعیین مصادیق 
محتوای مجرمانه رایانه ای گفــت: با توجه به ظرفیت موجود 
در کارگروه تعیین مصادیق محتــوای مجرمانه رایانه ای، این 
آمادگــی در کارگروه وجود دارد که تمام نیازمندی هایی را که 
مردم دارند و مســائل مجرمانه ای در آن وجود ندارد، برطرف 

کنیم.
به گزارش ایســنا، حجت الاســلام مهدی باقری در گفتگو با 
ایســنا در واکنش به گزارش ارائه شــده از سوی کمیسیون 
صنایع مجلس درباره بررســی کیفیت اینترنت و اعلام اینکه 
»۶۴ درصد از کاربران از فیلترشکن استفاده می کنند«، اظهار 
کرد: برخی پایگاه های اینترنتی در زمان هایی بنا به اقتضائات 
مسدود شدند و رفع فیلتر نشدند؛ برای رفع فیلتر این پایگاه ها 
یک نهادی باید تقاضا دهد تا این اتفاق بیفتد و در جلسه ای که 
گزارش مربوطه در صحن مجلس ارائه شد، نظر وزیر ارتباطات 
این بود که برای رفع فیلتر برخی از این پایگاه ها اقدام خواهند 

کرد.
وی با بیان اینکه »وقتی نیاز های مردم مرتفع نشــود، طبیعتاً 
تعدادی از آن ها از فیلترشــکن استفاده می کنند«، ادامه داد: 
وزیر ارتباطات و دوستان شــان باید پیگیری کنند تا موضوع 

شود؛  بررسی  کارگروه  در 
قطعا آن هایی که ضرورت 
ندارد، رفع فیلتر می شوند.

عضو ناظر مجلس شورای 
کارگــروه  در  اســلامی 
تعییــن مصادیق محتوای 
رایانه ای گفت:  مجرمانــه 
از  تعــدادی  همچنیــن 

مســدودیت هایی که برخی از سایت ها دارند، به دلیل تحریم 
هاســت و ما آن ها را مسدود نکردیم. حتماً با توجه به ظرفیت 
موجود در کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه رایانه ای، 
این آمادگی در کارگروه وجود دارد که تمام نیازمندی هایی را 
 که مردم دارند و مسائل مجرمانه ای در آن وجود ندارد، برطرف 

نماییم.
باقری در ادامــه درباره طرح موضوع رفــع فیلتر پلتفرم های 
یوتیوب و توئیتر عنوان کرد: یوتیوب و بسیاری از سایت هایی 
که فیلتر هســتند برای اقشــاری نظیر دانشــجویان، اساتید 
دانشــگاه ها، بازرگانان و تمام کسانی که به لحاظ تخصصی به 

آن نیاز دارند، در دسترس است.
کارگروه اجازه داده که وزارت علوم و تمامی مجموعه هایی که 
نیازمندی هایی دارند با قبول مسئولیت بدون محدودیت به این 
پلتفرم دسترسی داشته باشــند؛ بنابراین امروز هیچ بازرگان، 
فعال اقتصادی، دانشمند، پژوهش گر و استاد دانشگاهی را پیدا 
نمی کنید که نیاز به دسترسی به این سایت داشته، درخواست 
داده و این درخواســت از طریق نهاد های مرتبط نظیر وزارت 
علوم به کارگروه ارائه شده، مشکلی در دسترسی داشته باشند.

یوتیوب یک پایگاه برای مسائل آموزشی است و به لحاظ قانونی 
این ظرفیت وجود دارد که کسی که باید به لحاظ تخصصی از 

آن استفاده کند، به آن دسترسی داشته باشد.
وی تاکید کرد: حرف ما این است که همان اقتضایی که باعث 
شده برخی ســایت ها را فیلتر کنیم، همچنان باقی است مگر 
اینکه کارشناســان اعلام کنند که مشکل برطرف شده است؛ 
لکن نســبت به افرادی که نیارمندی ضروری برای دسترسی 

دارند، این مشکلات مرتفع شده است.
این نماینــده مجلس همچنین با بیان اینکه »دسترســی به 
برخی ســایت ها موجب ایجاد مشکلات اقتصادی برای کشور 
می شــود«، اظهار کرد: وقتی می بینیم که برخی از ســایت ها 
شــرط بندی را ترویج می کنند و بستری برای این موضوعات 
است، افراد غیر تخصصی وارد آن ها می شوند، ناخواسته در دام 
می افتند و کلی پرونده قضایی شکل می گیرد، چه معنایی دارد 

که آن ها را رفع فیلتر کنیم.
عضو ناظر مجلس شورای اسلامی در کارگروه تعیین مصادیق 
محتوای مجرمانه رایانه ای در پایان تصرح کرد: اگر در کارگروه 
اســتدلال صحیحی برای رفع فیلتر سایتی مطرح شود، قطعاً 

محدودیت دسترسی به این سایت برطرف می شود.

دیدگاه

لی
داخ

ت 
یاس

س

ادامه از صفحه اول

ادامه در صفحه سوم



3
دو شنبه 6 شهریور 1402/  سال هفتم /  شماره 1568

Vol.3.No.1568 / August 28.2023

www.sobhe-emrooz.ir

sobhe.emrooz.news@gmail.com

چرا بریکس از اعضای جدید استقبال می کند؟

تلاش برای تغییر نظم جهانی
ســید رحمان موســوی : بلوک 
کشــورهای در حال توسعه )بریکس( 
روز پنجشــنبه با پذیرش عربســتان 
سعودی، ایران، اتیوپی، مصر، آرژانتین 
و امــارات متحده عربــی در اقدامی با 
هدف تسریع فشار خود برای تغییر نظم 
 BRICS جهانی موافقت کرد. رهبران
در تصمیــم گیری به نفع توســعه - 
اولین مورد در این بلوک در ۱۳ ســال 
گذشته - درها را برای گسترش آینده 
باز گذاشتند زیرا ده ها کشور دیگر ابراز 
علاقه به پیوستن به گروهی کردند که 
امیدوارند بتوانند زمین بازی جهانی را 

تغییر دهند.
پیوســتن این چند کشور به سنگینی 
وزن بریکــس کــه اعضــای فعلی آن 
چین، دومین اقتصــاد بزرگ جهان و 
همچنین برزیل، روسیه، هند و آفریقای 
جنوبی هستند، می افزاید. اما تنش های 
طولانی مدت ممکن است بین اعضایی 
که می خواهند این گروه را به وزنه ای در 
مقابل غرب تبدیل کنند - به ویژه چین، 
روسیه و اکنون ایران - و آنهایی که به 
تقویت روابط نزدیک با ایالات متحده و 

اروپا ادامه می دهند، باقی بماند.
شــی جین پینگ، رئیــس جمهوری 
چیــن، سرســخت تریــن طرفــدار 
گسترش بریکس، گفت: »این گسترش 
عضویت، تاریخی اســت. این نشــان 
دهنده عزم کشــورهای بریکس برای 
اتحاد و همــکاری با کشــورهای در 
حال توسعه اســت.« این بلوک که در 
ابتدا نام اختصاری توسط جیم اونیل، 
اقتصاددان ارشــد گلدمن ساکس در 
ســال ۲۰۰۱ ابداع شد، به عنوان یک 
باشگاه غیررســمی چهار کشوری در 
سال ۲۰۰۹ تاســیس شد و یک سال 
بعد آفریقــای جنوبی را در تنها برنامه 

توسعه ای خود، اضافه کرد.
سیریل رامافوزا، رئیس جمهور آفریقای 
جنوبــی، هنگام معرفی کشــورها در 
جریان اجلاس سه روزه رهبران که در 
ژوهانسبورگ میزبانی می کند گفت که 
شش نامزد جدید به طور رسمی در اول 

ژانویه ۲۰۲۴ عضو خواهند شد.
رامافوزا گفت: »بریکس فصل جدیدی 
را در تلاش خود برای ساختن جهانی 

عادلانه و جهانی فراگیــر و مرفه آغاز 
کرده اســت. ما در مــورد مرحله اول 
این روند توسعه توافق داریم و مراحل 

دیگری را نیز دنبال خواهیم کرد.«
کشورهای دعوت شده برای پیوستن، 
منعکس کننــده تمایــلات تک تک 
اعضای بریکس بــرای آوردن متحدان 

خود به این باشگاه هستند.
رئیس جمهوری برزیل، لوئیز ایناســیو 
لولا داسیلوا، صریحاً برای ورود همسایه 
خود یعنی آرژانتیــن لابی کرده بود و 
مصر نیز روابط تجاری نزدیکی با روسیه 

و هند دارد.
ورود قدرت های نفتی یعنی عربستان 
سعودی و امارات نشان دهنده دور شدن 
آنها از مدار و جاه طلبی ایالات متحده 
برای تبدیل شدن به وزنه های سنگین 

جهانی به خودی خود است.
روسیه و ایران در مبارزه مشترک خود 
علیه تحریم ها و انزوای دیپلماتیک به 
رهبری ایالات متحده، با تعمیق روابط 
اقتصادی آنها در پی حمله مســکو به 

اوکراین، دلایل مشترکی یافته اند.
ولادیمیر پوتین از روســیه که به دلیل 
صدور حکــم بین المللی برای جنایات 
جنگی از راه دور در این اجلاس شرکت 
کرده بود، روز پنجشنبه گفت: »برجام با 

هیچ کس رقابت نمی کند.«
اما بدیهی است که این روند ظهور نظم 

جهانی جدید هنوز مخالفان سرسختی 
دارد.

ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور ایران، 
دعوت کشــورش در بریکس را جشن 
گرفت و در یک شبکه تلویزیونی گفت 
که این گســترش »نشان می دهد که 

رویکرد یکجانبه در مسیر زوال است.«
پکن به اتیوپی نزدیک است و گنجاندن 
این کشــور همچنین بیانگــر تمایل 
آفریقای جنوبی بــرای تقویت صدای 

آفریقا در امور جهانی است.
آنتونیو گوتــرش، دبیر کل ســازمان 
ملــل متحد، بــا صــدور اطلاعیه ای 
روز پنجشنبه شــرکت کرد که نشان 
دهنده نفوذ فزاینــده این اتحادیه بود. 
او درخواســت های دیرینــه بریکس 
بــرای اصلاحــات در شــورای امنیت 
سازمان ملل، صندوق بین المللی پول 
و بانک جهانی را تکــرار کرد. او گفت: 
»ســاختارهای حکمرانی جهانی امروز 
منعکس کننده دنیای دیروز است. برای 
اینکه نهادهای چندجانبه واقعا جهانی 
بمانند، باید اصلاحاتی را انجام دهند تا 
قدرت و واقعیت های اقتصادی امروز را 

منعکس کنند.«
اقتصادهایی  دارای  بریکس  کشورهای 
بســیار متفاوت از نظر مقیاس و دولت 
هایی با اهداف سیاست خارجی اغلب 
متفاوت هستند که یک عامل پیچیده 

برای مدل تصمیم گیــری اجماع این 
بلوک است.

اگرچــه حدود ۴۰ درصــد از جمعیت 
جهــان و یک چهارم تولیــد ناخالص 
داخلــی جهان را در خــود جای داده، 
اختلافات داخلی مدتهاســت که جاه 
طلبی های بریکس برای تبدیل شدن 
به یک بازیگر اصلی در صحنه جهانی را 
مختل کرده و مدت هاست که به دلیل 
ناتوانی در تحقق جاه طلبی های بزرگ 

خود مورد انتقاد قرار گرفته است.
بــرای مثال، تمایل مکرر کشــورهای 
عضو آن برای کنار گذاشتن دلار، هرگز 
محقق نشد و ملموس ترین دستاورد آن، 
بانک توسعه جدید، اکنون در مواجهه 
با تحریم ها علیه سهامدار بزرگ موسس 

آن یعنی روسیه، در حال مبارزه است.
 BRICS حتی زمانــی که رهبــران
توسعه گروه را مورد بررسی قرار دادند 
- اقدامــی که هر یک از آنها علناً از آن 
حمایت کردند - اما باز اختلافاتی ظاهر 

شد.
چین، بزرگ وزن بلوک، مدت هاست که 
خواستار گسترش بریکس شده، زیرا به 
دنبال به چالش کشــیدن سلطه غرب 
است. گرچه ســایر اعضای بریکس از 
ایجاد نظم جهانی چند قطبی حمایت 
می کنند اما برزیل و هند هر دو روابط 

نزدیک تری با غرب برقرار کرده اند.

عدم انتشار اطلاعات اقتصادی به نفع چه کسی؟
قانــون حمایــت از خانــواده و جوانی 
جمعیت در مجلس شــورای اســلامی 
گفــت: ۹۹ درصد مفاد لایحه حجاب و 
عفاف، جنسیتی نیســت و در آن اشاره 
به زن یــا مرد بودن نشــده بلکه فقط 
موارد خاصی مانند کشف حجاب برای 
زنان مطرح شده است. رییس کمیسیون 
قانــون حمایــت از خانــواده و جوانی 
جمعیت در مجلس شــورای اســلامی 
گفــت: ۹۹ درصد مفاد لایحه حجاب و 
عفاف، جنسیتی نیســت و در آن اشاره 
به زن یــا مرد بودن نشــده بلکه فقط 
موارد خاصی مانند کشف حجاب برای 
زنان مطرح شده است. به گزارش ایرنا، 
امیرحسین بانکی پور شامگاه شنبه در 
جمع خبرنگاران در اصفهان با اشاره به 
ویژگی های لایحه »حجــاب و عفاف« 
افزود: در مــواردی مانند برهنگی یا بد 
پوششی هیچ جنسیتی مُراد ما نیست 
و برای همه مردان و زنان مطرح اســت 
بعنوان مثال الگــوی لباس برای دانش 

آموزان دختر و پسر مطرح شده است.
عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی با 
بیان اینکه پیش بینی ما این اســت که 
این قانون از مهر امســال اجرایی شود، 
تاکید کرد: در هفته هــای اخیر روایت 
ســازی های متعددی از قانون حجاب و 
عفاف صــورت گرفته که برخی از آن ها 
بیشتر شبیه به لطیفه است، اما آنچه در 

برخی رسانه ها تصویرسازی شده با اصل 
این قانون، بسیار متفاوت است.

وی همچنیــن گفــت: بازدارندگی این 
قانــون به حدی قوی اســت که پیش 
بینــی می کنیم تا پاییز امســال عمده 
ناهنجاری هــای  و  ساختارشــکنی ها 
اجتماعــی در بخش حجاب و عفاف در 

جامعه برطرف خواهد شد.
وی با تاکید بر اینکــه این قانون، بگیر 
و ببند نیســت، اضافه کرد: در مواردی 
مشخص شده که از افرادی که مرتکب 
جرائــم مربوط بــه این قانون شــدند 
استفاده نشود، اما این موضوع به معنی 
بگیر و ببند نیست بلکه باید افرادی که 
می توانند الگو هــای خوبی برای جامعه 

باشند به کار گرفته شوند.
بانکی پور همچنین یادآور شد: ملاحظات 
ما در لایحه مذکــور این بوده که هیچ 

تقابلی بین مردم با مردم رخ ندهد.
وی با بیان اینکه ۳۵ ماده اول این لایحه 
مربوط به ترویج فرهنگ حجاب و عفاف 
با تعیین تکالیف دســتگاه های اجرایی 
مختلف اســت، گفت: نیمه دوم لایحه 
نیز مربوط به جرائم و جلوگیری از ترویج 
بدپوششــی و برهنگی با مجازات های 

بازدارنده است.
سخت ترین مجازات ها برای اقدام های 

سازمان یافته است
بانکی پور یکی از این جرائم را همکاری 

با گروه های خارجی یا معاند برای ترویج 
یــا تبلیغ بی حجابی دانســت و تاکید 
کرد: ســخت ترین مجازات ما برای این 
گروه و افرادی اســت که بطور سازمان 
یافته و در ارتباط بــا خارج این جرم را 
ترویج می کنند. وی دیگر جرائم مربوط 
به حجاب و عفاف را توهین و تمســخر 
حجاب، ترویج یا تبلیغ برهنگی، سفارش 
کار یــا تبلیغات به مروجان بی حجابی، 
ارتکاب جرائم این قانون توسط اشخاص 
دارای شــهرت یا تاثیرگذاری اجتماعی 
)ســلبریتی ها(، مصاحبه با اشــخاص 
مشــهور مرتکب جرائم ایــن قانون در 
رسانه ها و جرائم خانواده های مسوولان، 
عنوان کرد و افزود: اگر مسوول، همسر 
یا فرزندان وی مرتکب این جرائم شوند 
از تخفیف مجــازات برخوردار نخواهند 
شد. بانکی پور تعرض به بانوان محجبه، 
توهین به آمر به معروف و کشف حجاب 
زنان در غیر حریم خصوصی را از دیگر 
جرائم مندرج در این قانون دانســت و 
توضیح داد: مرتکبین زیر ۱۸ سال فقط 
با مجازات نقدی و محرومیت از خروج از 

کشور مواجه می شوند.
وی بد پوششــی را اســتفاده از لباس 
خلاف عفــت و اخلاق عمومی و نمایان 
بودن بخشی از بدن )برای زنان( دانست 
و اضافه کرد: برهنگی یا نیمه برهنگی در 
غیر حریم خصوصــی )برای مرد و زن( 

نیز بعنوان یکی از جرائم مطرح است و 
تنها در ۲ مورد بازداشت مستقیم انجام 
می شــود که یکی برهنگــی و دیگری، 

توهین به بانوی محجبه است.
وی درباره جرائم تبعه خارجی نیز یادآور 
شــد: برای آن ها نیــز مجازات های در 
نظر گرفته شده در همین قانون اعمال 
می شود، اما از کشور نیز اخراج خواهند 

شد.
نماینده مردم اصفهان در مجلس با تاکید 
بر اینکــه نگاه ما در بخش مجازات های 
این قانون، جنبه بازدارندگی آنهاســت، 
گفت: ۲ دسته جرم در این زمینه تعریف 
شده که دسته اول، سازمان یافته و مروج 
بی حجابی است که این دسته از ابتدا با 

دادگاه مواجه خواهند شد.
بانکــی پور ادامــه داد:، امــا در جرائم 
عادی تر که مردم عادی مرتکب می شوند 
و ســازمان یافته یا توسط سلبریتی ها 
نیست، ابتدا افراد جریمه نقدی می شوند 
که میــزان آن حداقل ۵۰ میلیون ریال 
تعیین شده، اما هنوز قطعی نشده است.

به گفته وی، مطالعات نشان می دهد که 
اخطار هــای اول و دوم به مرتکبین بی 
حجابی باعث شده است که ۹۵ درصد 
آن ها حجاب را رعایــت کنند بنابراین 
معتقدیم که با این جریمه ها، نیازی به 
مجازات دادگاه نیست و همین مجازات 

ها، بازدارنده خواهد بود.

درباره دعوت بایدن از رهبران کره و ژاپن
چالش های پیش روی آمریکا برای مهار 

چین
سید محمد کاظم ســجادپور: رهبران کره جنوبی و ژاپن به 
دعوت بایــدن در ۱۸ اوت ۲۰۲۳ )۲۷ر۵ر۱۴۰۲( در کمپ دیوید 
در ایالات پرتلند جمع شــده و بیانیه ای را در مورد همکاری های 

سه جانبه در عرصه های امنیتی و اقتصادی به امضاء رساندند.
این دیدار سه جانبه سر و صدای زیادی را در اطراف و اکناف جهان 
ایجــاد کرد. آمریکا، از آن با عنوان »روح کمپ دیوید« که بیانگر 
برتری دیپلماسی نسبت به ابزارهای دیگر در مدیریت تنش هاست 
یاد کرد و رســانه های چین از آن با عنوان یک ناتوی کوچک در 

اقیانوس آرام انتقاد کردند.
واقعیت چیســت و چگونه می توان این گردهمائــی را تجزیه و 
تحلیل کرد؟ در پاسخ باید به »ماهیت سه جانبه گرائی«، »ساختار 
مهارگرایانه و ترکیبی این نهاد نوین« و »چالش های آن« پرداخت.

ســه  جانبه گرائی ژاپن، کره جنوبی و آمریــکا، البته محصول کار 
ســنگین دیپلماتیک ایالات متحده در دو سال گذشته در حوزه 
شرق آسیاست. کره جنوبی و ژاپن، جداگانه متحدین سنتی ایالات 
متحده اند و هرکدام در پیمان های دفاعی، نظامی و امنیتی با قدمت 

بیش از ۷۰ سال با آمریکا، کنش و واکنش های متعدد دارند.
اما این دو با هم رابطه ای نه چندان راحت داشته و زخم های کهنی 
ناشی از اشغال شبه جزیره کره توسط ژاپن و بدرفتاری و خشونت 
اعمال شده توسط ژاپنی ها علیه کره  ای ها، پیوسته رابطه توکیو و 
سئول را علیرغم منافع مشترک استراتژیک مخصوصاً در رابطه با 
کره شــمالی، رابطه ای سنگین و تلخ مخصوصاً در سطح مردمی 

کرده است.
هر دو کشور، سیاست داخلی 
پیچیده ای نیــز دارند در این 
پیچیدگی در ســال ۲۰۲۲، 
ســوک یول محافظــه کار در 
کره جنوبی به قدرت رســید 
و ابتــکارات و ترتیباتــی را با 

همــکاری ایالات متحده، در مدیریت زخم های کهن برداشــت. 
منجمله با فرمول هایی و با حمایت  مالی بخش خصوصی قرار شد 
که به خانواده های قربانیان کره ای آسیب دیده از ژاپن کمک شود؛ 
او چندین نوبت در حاشیه اجلاس های بین المللی، با نخست وزیر 
ژاپن ملاقات کرد کــه از آن جمله می توان به دیدار او با همتای 
ژاپنی در اجلاس اقتصادی سران هند و پاسفیک در نوامبر ۲۰۲۲ 

که بایدن هم در آن حضور داشت اشاره کرد.
در تداوم این دیدارها، رهبر کره جنوبی در ماه مه )اردیبهشت ماه( 
به اجلاس سران گروه ۷ در هیروشیمای ژاپن نیز دعوت شد و البته 
باید به دیدارهای دوجانبه کره ای ها و آمریکایی ها منجمله دیدار 
نخست وزیر کره از کاخ سفید در آوریل )فروردین ماه( اشاره کرد. 
آمریکا در این میان دو متحد خود را به هم نزدیک کرد و اختلافات 

گذشته در متن شرایط جاری تا حدودی مدیریت شدند.
اما اقدامات ایالات متحده در عرصه نزدیک کردن کره جنوبی و ژاپن 
که فراتر از نمونه های فوق الذکر اســت را باید در متن گسترده ای 
از فعل و انفعالات اســتراتژیک در دو سال گذشته در شرق آسیا 
مورد مداقه قرار داد. پایش و تحلیل این کنش و واکنش ها، بازتاب 
سیاست ترکیبی ایالات متحده در مهار، بازدارندگی و محدودسازی 
چین اســت. در این زمینه می توان گفت سیاســت واشــنگتن، 
تداوم های کلاســیک و ســنتی را به یاد می آورد کــه در آن ها، 
قدرت مســلط در نظام بین المللی، تلاش می کند که از برآمدن 
بیشــتر قدرتی نوظهور در عرصه جهانی جلوگیری کند. آمریکا 
در جلوگیری از برآمدن بیشــتر چین، آینده ای از »نظامی گری«، 
»دیپلماسی« و »اقدامات اقتصادی« را در دوران بایدن دنبال کرده 
است. در دو سال گذشته، آمریکا گفتگوهای امنیتی چهارجانبه 
بین خود، هند، استرالیا و ژاپن را شکل داده است؛ پیمان اکائوس  
بین خود، اســترالیا و انگلیس با تمرکز بر تقویت زیردریایی های 
هسته ای در منطقه را سامان داده و همکاری های دوجانبه و حضور 

نظامی خود با فیلیپین را افزایش داده است.
همکاری سه جانبه گرای ژاپن، کره جنوبی و آمریکا، حلقه دیگری از 
زنجیره مهار نظامی، اقتصادی و دیپلماتیک چین است. در عرصه 
اقتصادی، خارج کردن زنجیره تولید نیمه هادی ها در انتقال و اتکا 

به چین در دستور کار جدی واشنگتن بوده است.
بعــلاوه از نظر دیپلماتیک، حجم رفت و آمدهای دوجانبه آمریکا 
با مجموعه کشــورهای حوزه اقیانوس آرام و اقیانوس هند، بسیار 
بالاست. بایدن شخصاً قرار است به هند سفر کند و جالب است که 
این مجموعه و منظومه رفتاری، کنش و واکنش همزمان با چین 
را نیز در بر دارد. ترافیک سفر مقامات آمریکایی به پکن در چند 

ماه گذشته بالاست.
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واردات روزانه بیش از 1۳0 هزار تن 
گوشت قرمز

مسئول طرح بهبود ژنتیکی دام سبک کشور از واردات روزانه بیش 
از ۱۳۰ هزار تن گوشت قرمز از سایر کشورها با وجود ظرفیت های 

غنی کشور در این بخش خبر داد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایسنا، احسان رومیانی 
یک شــنبه ۵ شهریورماه در سفر به شهرستان خواف اظهار کرد: 
عملیات اصلاح  نژاد دام سبک عشایری برای نخستین بار در شرق 
کشور در روستای عشایری نهور از توابع شهرستان خواف اجرا شد.

وی گفت: طرح بهبود ژنتیک دام سبک عشایری و تولید »رویان«، 
نژاد منتخب به روش آزمایشگاهی با استفاده از شیوه اووم پیک آپ 

)روش برداشت تخمک از دام زنده( انجام شد.
مســئول طرح بهبود ژنتیکی دام ســبک کشــور افزود: ســپاه 
پاسداران انقلاب اســلامی و سازمان بسیج سازندگی در راستای 
محرومیت زدایــی و حفظ ذخایر ژنتیکی دام ســبک کشــور و 
جلوگیری از انقراض نژادهای بومی ایــن دام ها، در قالب قرارگاه 
محرومیت زدایی و ســازندگی، بانک ذخیره رویان دام ســبک را 

راه اندازی کرده است.
وی با اشاره به واردات روزانه بیش از ۱۳۰ هزار تن گوشت قرمز از 
سایر کشورها با وجود ظرفیت های غنی کشورمان در این بخش 
ادامه داد: در راستای طرح فوق با بهبود ژنتیکی دام سبک به دنبال 
افزایش خودکفایی ایران در تولید گوشت و کاهش واردات هستیم.

شکر در بازار تأمین است

رصد بازار نشان می دهد از تقریباً ۳ ماه قبل هر کیلو شکر در بازار 
۳۵ هزار تومان قیمت گذاری شده و با توجه به نیاز خانواده بین ۳ 

تا ۴ کیلو گرم امکان خرید وجود دارد.
بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل از مهــر، رصد بازار 
کالاهای اساســی که بصورت هفتگی انجام می شــود تا با اطلاع 
رســانی از این بازار، کمکی در راستای برنامه  ریزی دقیق تر برای 
متولیان امر فراهم شــود. شرایط اقتصادی کشور و کاهش قدرت 
خرید مردم سبب شده تا به برخی از اقلام اساسی یارانه اختصاص 
داده شود سیاستی که مختص کشور ما نبوده و دولت ها در سایر 

کشورها نیز این سیاست را دنبال می کنند.
مصرف ســرانه هر کالا در خانوار ایرانی عدد مشــخصی است؛ به 
عنوان مثال مصرف سالانه شــکر هر ایرانی به طور میانگین ۲۴ 

کیلو گرم است.
در حال حاضر بیش از یک میلیون و ۴۰۰ هزار تن شکر در کشور 
تولید شده و باقی وارداتی است. نیاز سالانه ایران ۲ میلیون و ۲۰۰ 
هزار تن برآورد می شود. مجری طرح گیاهان قندی وزارت جهاد 
کشاورزی درباره میزان تولید شکر عنوان کرده بود، سال گذشته 
شــکر استحصال شده از چغندر قند و نیشکر تولیدی داخل یک 
میلیون و ۴۴۰ هزار تن بود امسال هم با توجه به شرایط اقلیمی و 

بارندگی پیش بینی می شود حداقل به این عدد برسیم.
در دو ســال اخیر با توجه بــه کاهش قدرت خرید مردم، مصرف 
ســرانه شکر در کشور کاهش پیدا کرده که این موضوع در مقابل 
سایر کالاهای اساسی مانند لبنیات و گوشت نمی تواند پدیده بدی 

باشد زیرا آمار دیابت در کشور بالاست.
گفتنی است مصرف سرانه شکر در سال ها قبل ۲۷ و پیش تر ۲۹ 

کیلو گرم بود.

موقعیت ممتاز ایران در گروه بریکس
یک کارشــناس اقتصادی گفــت: ایران 
یکی از دو کشور اول دارای ذخایر انرژی 
جهــان، قدرتی اســتراتژیک در منطقه 
خاورمیانه دارد و بیست و دومین اقتصاد 
برتر دنیاست که به شاهراه انرژی خلیج 
فارس تســلط دارد و مجموع این عوامل 
باعث شده در گروه مهمی مثل بریکس 

پذیرفته شود.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقل از ایسنا، مرتضی دلخوش اظهار کرد: 
عضویت ایران در پیمان ها و ائتلاف هایی 
مثل شانگهای و بریکس می تواند جدا از 
منافع اقتصادی، وجهه ایران را به لحاظ 
سیاسی افزایش دهد. غرب مدعی است 
که »ما ایران را تحریم و ایزوله کرده ایم«. 
لذا عضویت ما در گروه هایی مثل بریکس 
ایــن پیام را به دنیــا مخابره می کند که 

فضای بین المللی برای ما بسته نیست.

وی افزود: حدود ۴۰ درصد جمعیت جهان 
در کشورهای عضو گروه بریکس هستند. 
ســه غول انرژی شامل روسیه، عربستان 
و ایران، دومین اقتصاد برتر جهان یعنی 
چین و اقتصادهــای بزرگی مثل هند و 
برزیل در بریکس حضور دارند. امارات نیز 
در جذب سرمایه گذاری مقام اول را در دنیا 
به خود اختصاص داده است. مجموع این 
عوامل به آن معناســت که بریکس گروه 

قدرتمندی را تشکیل داده است.
ایــن کارشــناس اقتصادی با اشــاره به 
تحریم های آمریکا علیــه ایران گفت: در 
صورتی که ارز ذخیره بین المللی توسط 
بریکس ایجاد شود به دلارزدایی از اقتصاد  
ایران کمک خواهد شد. البته با توجه به 
حجم مبادلات ارزی کشورهایی مثل چین 
و هند با سایر کشورهای دنیا که از طریق 
دلار انجام می شــود تضعیف دلار برای 

این کشورها اتفاق چندان خوبی نیست. 
بنابراین ایجاد ارز مستقل توسط بریکس 
ممکن است در آینده نزدیک محقق نشود.

دلخوش تصریح کرد: وقتی کشــورهایی 
مثل عربستان و امارات که تا حدودی به 
لحاظ سیاســی با ما زاویه دارند در قالب 
بریکس به ما ملحق می شوند، ممکن است 
تعاملات دو سویه ای نیز در پی این الحاق 
شکل بگیرد که در رشد مبادلات تجاری و 

اقتصادی ایران موثر باشد.
وی با بیان این که باید از منافع عضویت 
در بریکس نهایت استفاده را ببریم، گفت: 
عضویت در بریکس شــرط لازم است اما 
کافی نیست. برای آن که از ظرفیت های 
بریکــس در جهت پیشــرفت اقتصادی 
اســتفاده کنیم بایــد ملزومات عضویت 
در این گروه را بپذیریم و مورد بررســی 
قرار دهیم. ایجاد تیم های کارشناســی و 

کارگروه ها برای بررسی ابعاد این عضویت 
لازم است.

ایــن کارشــناس اقتصــادی، موقعیت 
ژئوپلتیک ایران را منحصر به فرد دانست و 
افزود: روسیه به نوعی وابستگی مستقیم به 
مسیرهای دسترسی و حمل و نقل ایران 
به عنوان پل ارتباطی شــمال به جنوب 
دارد. ما می توانیم با اســتفاده از کریدور 
شــمال به جنوب، کالاهای کشــورهای 
چین، هند و شــرق آســیا را بــه اروپا 
برسانیم. برای دستیابی به این هدف ایجاد 
زیرساخت های ارتباطی و توسعه سواحل 

جنوبی ایران ضرورت دارد.

پاسخ معاون وزیر کار در رابطه با اعتراض کارگران به سرکوب دستمزد ۱4۰2؛

بن بست افزایش حقوق!
در حالــی از ابتــدای ســال و همراه با 
افزایش نرخ تورم، کارگران درخواســت 
افزایش دوباره دستمزد و تشکیل دوباره 
جلسات شــورای عالی کار برای بررسی 
حقوق کارگران را داشتند، اما تاکنون این 

درخواست با بن بست روبه رو بوده است.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و یه 
نقل از خبرآنلاین، نمایندگان کارگری 
هنــگام تعیین مــزد ۱۴۰۲ با توجه به 
افزایــش قیمت ها، از دولت خواســتار 
کنترل تورم شدند. اکنون کارگران اعتقاد 
دارند دستمزد فعلی جوابگوی تنها ۳۰ 
درصد هزینه های موجود است و کارگران 
برای تأمین معاش خود دسته و پنجه نرم 

می کنند.
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس بازار کار 
معتقد است: متاسفانه برای سال جدید، 
در پایان سال گذشته دولت سناریویی را 
طراحی کرد تا مزد کارگران را سرکوب 
کند و خیلی جدی و هماهنگ در دولت، 
آن را اجــرا کردند و یک مزد غیرواقعی 
را تحمیل کردند که هیچ تناســبی با 
تورم، خط فقر و سبد معیشت نداشت. 
نمایندگان کارگری را هم مجبور کردند 
که این مصوبه را در شــورای عالی کار 

تصویب کند.
وعده جدید دولت به کارگران

حالا و پس از گذشــت حدود ۱۶۰ روز 
از ابتدای ســال، صولت مرتضوی، وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در تازه ترین 
اظهارنظــر اعلام کرده اســت: اعضای 
شــورای عالی کار می توانند درخواست 
بازنگری حداقل حقوق کارگران را داشته 
باشند؛ در صورت درخواست در دستور 
کار قرار می گیرد و در کمیســیون های 
کارشناســی مورد بررسی قرار می گیرد 
و اگر ضرورت داشــته باشــد در جلسه 
شــورای عالی کار مطرح شود حتماً در 

دستور کار قرار خواهد گرفت.
البته پیش از این وزیر کار، تعاون و رفاه 
اجتماعی درباره برگزاری جلسه شورای 
عالی کار برای بررســی مجدد دستمزد 
۱۴۰۲ کارگران گفته بــود: در آخرین 
جلسه شــورای عالی کار که دستمزد 
تعیین شد، برخی سوال کردند که اگر به 
هر شکلی دولت تصمیم به افزایش مجدد 
دستمزد کارمندان بگیرد و لایحه ای را به 

مجلس ارسال کند و مجلس تصویب و 
آن را ابلاغ کند، آیا درباره حقوق کارگران 
در چنین شرایطی تجدید نظر می کنید؟ 
ما نیز پاســخ دادیم به فرض اینکه این 
موضوع محقق شــود حتما انجام می 

دهیم.
وی عنوان کرده بود: به اعتبار قانون هر 
سال تنها یکبار حقوق کارگران بررسی 
می شــود، مگر موضوع خاصی باشد و 
پیشــنهادات جدید پیش بیاید. ضمن 
اینکه ما حداقل حقــوق کارگران را در 
شــورای عالی کار تعیین کردیم، همان 
حداقل بگیر می تواند از قدرت چانه زنی 
استفاده کند و دستمزد بیشتری متناسب 

با تخصص خود دریافت کند.
مرتضوی متذکر شده بود: این عدد کف 
را تعیین کردیم که کسی از این میزان 
کمتر پرداخت نکند. امــکان پرداخت 
بیشــتر برای همه کارفرمایان هست و 
امیدواریم با تمهیــدات دولت در حوزه 
کالابــرگ بخش اندکی از مشــکلات 

معیشتی با این طرح حل شود.
حقوق کارگران سرکوب شد؟

علی حسین رعیتی فرد، معاون روابط کار 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز درباره 
درخواست مجدد کارگران برای تشکیل 
شــورای عالی کار و بررسی مجدد مزد 
گفته است: قانون کار گفته حداقل حقوق 
رعایت شود. سال گذشــته ۵۷ درصد 
حقوق افزایش یافــت، همین ها اعتقاد 

داشتند که سه جانبه گرایی رعایت شده، 
اما امسال که ۲۷ درصد اضافه شد، می 
گویند سه جانبه گرایی رعایت نشده است.

وی تصریــح کرده اســت: همه اعضای 
شورای عالی کار، مصوبه افزایش حقوق را 
امضا کردند؛ همه نظرات در شورای عالی 

کار براساس جمیع شرایط بررسی شد.
معاون وزیر کار متذکر شده است: سال 
قبل ۴۱ درصد تورم بود، اما حقوق ۵۷ 
درصد شــد. امســال هم همان اعضای 
کارگری و کارفرمایی در شورای عالی کار 

بودند و حداقل حقوق تعیین شد.
رعیتی فرد درباره این که با توجه به وعده 
اخیر وزیــر کار دربــاره این که اعضای 
شــورای عالی کار می توانند درخواست 
بازنگری حداقــل حقوق کارگــران را 
داشته باشــند. در صورت درخواست در 
دستور کار قرار می گیرد. با توجه به این 
وعده، آیا در جلســات آتی شورای عالی 
کار می توانیم انتظار افرایش دستمزد را 
داشته باشیم؟ گفته است: حداقل مزد 
ســالی یک بار و براساس ماده ۴۱ قانون 

کار خواهد بود.
وی ادامه داده است: اگر اعضای شورای 
شورای پیشنهادی داشــته باشند، در 
دســتور کار شــورای عالی کار و مورد 
بررسی قرار می گیرد. حالا این که تصمیم 
یا نتیجه نهایی چه خواهد بود، باید همه 
اعضای شورای عالی کار روی این موضوع 

نظر بدهند.

دولت موافق افزایش واقعی حقوق کارگران 
نیست؟

معادن روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در واکنــش به این اظهارنظر 
که دولت موافــق افزایش واقعی حقوق 
کارگران نیست و در پایان سال گذشته 
سناریویی را برای سرکوب دستمزد دنبال 
کرد، عنوان کرده اســت: همین دولت 
سال قبل تر چه سناریویی را طراحی کرد 
که حقوق کارگران ۵۷ درصد بالا رفت؟ 

این را که نمی شود گفت.
رعیتی فرد گفته اســت: بالاخره ما باید 
توازن حوزه کار را برقرار کنیم. من معدن 
یورد استان لرســتان بودم. هزینه های 
دســتمزد در یورد نزدیک به ۵۰ درصد 
است. ما اگر دســتمزد را بیشتر کنیم، 
چند نفــر از کارگران این معدن تعدیل 
و اخراج می شوند؟! حالا شما واحدهای 
تولیدی زیر ۱۰ نفر و واحدهای خرد در 

سطح شهر را در نظر بگیرید.
وی یادآور شده است: ما باید همه جوانب 
را در نظر بگیریم. خیلی ها مطرح کردند 
که جامعــه کارگری در دهــک ۳ و ۴ 
هستند. دولت الان با پرداخت یارانه ها و 
همچنین کالابرگ، در تلاش است که تا 
جامعه تا دهک پنجم آسیب کمتر ببیند 

و سفره شان خیلی کوچک نشود.
معــاون وزیر کار تاکید کرده اســت: با 
این حــال، دولت باید جامعه کارگری و 

کارفرمایی را با یکدیگر ببیند.

هشدار درباره کلاهبرداری به نام سود سهام عدالت
با تقسیم ســود نقدی اکثر شرکت های 
بــازار  ســرمایه پذیر ســهام عدالــت، 
کلاهبرداری به اســم واریز ســود سهام 
عدالت داغ شده است و مردم باید مراقب 
پیامک های جعلی بــا پیوندهای حاوی 

بدافزارها باشند.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از روابط عمومی سمات، محسن عبدی 
رئیس اداره توزیع ســود شرکت سپرده 
گذاری مرکزی گفت: تاکنون ۲۵ شرکت 
موجود در سبد سهام عدالت تقسیم سود 

نقدی خود را انجام داده اند.

وی تصریح کرد: با تقسیم سود نقدی اکثر 
شــرکت های سرمایه پذیر سهام عدالت، 
بازار کلاهبرداری به اسم واریز سود سهام 
عدالت داغ شده است و مردم باید مراقب 
پیامک های جعلی بــا پیوندهای حاوی 

بدافزارها باشند.

دیدگاه
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تارگت »تاک شو ها«؛ 

نمایش ستاره ها یا کیفیت محتوا؟
این روزها دیگر خبــری از برنامه های 
علمی با ســطح داده پیچیــده و بالا 
نیســت، اتفاقا همه چیز خیلی ساده 
اســت و از کودک ۵ ساله تا انسان ۷۰ 
ســاله محتوای قابل فهم و ساده ای در 
اختیــار دارد، از طرفی دسترســی به 
اطلاعات هم بسیار ســاده شده و این 
به آن معنا است که در کسری از ثانیه 
و تنها با فشــار یک دکمه، به راحتی 
می توان از تمام اطلاعات موجود با خبر 

شد.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از خبرانلاین، »شما تارگت منی«، 
»تو مافیــای صد بــازی«، »من یک 
این جملات بسیار  شهروند ســادم«. 
آشناســت، احتمالا شماهم »مافیا« را 
تماشــا کردید، مجموعی از هنرمندان 
چهره که دست بر قضا به نظر می رسد 
کمی هم به خود واقعیشــان نزدیکند 
و محتوای تازه تــری را ارائه می دهند، 
همین مخاطــب را ترغیب می کند تا 
با شــوق اشتیاق بیش تری به تماشای 
این برنامه ها بنشینند، برنامه هایی که 
گاها نمونه خارجی آن هم ساخته شده 

است.
اما مسئله این است که در حال حاضر 
چه اتفاقی افتاده؟ بــه تلویزیون نگاه 
کنیم؛ برنامه ها مسابقه محور و گفت وگو 
برنامه هایی که مجریانش  محور است 
چندان آورده علمی برای مخاطبانش 
بــه همراه نــدارد، به شــبکه نمایش 
خانگی هم برویم؛ گرچه که ســریال 
هم تولید می کنند، اما غالب محتوای 
تولیدی در ماه های اخیر تبدیل شده به 
برنامه های »تاک شو« مثل »تی ان تی« 
یا برنامه هایی مثل »ناتو«، »پدر خوانده 
«و ... که تعدادی هنرمند دورهم جمع 
می شوند و بازی هنرمندان سرشناس را 

تماشا می کنند.
مجموعی از هنرمندان بدون سناریو از پیش 

نوشته شده
حالا چرا تمایل به تماشای این برنامه ها 
زیاد اســت؟ »ناتو« را به خاطر دارید؟ 
واقعیت هایی از زندگی هنرمندان مطرح 
می شــد که کاملا مربوط بــه زندگی 
شخصیشان بود، ادبیاتشــان هم برای 
خودشان بود و لازم نبود از روی فیلمنامه 
آن را بخوانند، مخاطب به عنوان کسی 
که دوست دارد از واقعیت های مربوط به 
زندگی هنرمندان آگاه شود این برنامه را 
تماشا می کند تا نکته جالبی از خاطرات 
کودکی آن ها را بداند، ضمن اینکه خود 
بازی هم جدید اســت، یا مثلا »مافیا« 
مجموعی از هنرمندان بدون ســناریو 
از پیش نوشــته شــده دور هم جمع 
شده اند حالا موقع این است که مخاطب 
ببیند موقع خوشحالی چه کاری انجام 
می دهند و عصبانیت این هنرمندان به 
چه شکل است؛ فرضا »صداتو« را به یاد 
بیاورید، وقتی شبنم مقدمی از هیجان 
بالا می پرد یــا محمد بحرانی عصبانی 
برای مخاطب هیجان انگیز  می شــود، 
است چون با او احساس نزدیکی می کند.

محتوای تازه برای جذب مخاطب
محتــوای این برنامه ها از اســاس تازه 
اســت، مگر پیش از این چند برنامه با 
این سبک و سیاق روی آنتن تلویزیون 
یا شبکه نمایش خانگی رفته؟ مطمئنا 
تعــداد آن ها به مجموع انگشــتان دو 

دســت هم نمی رســد، برنامه ای مثل 
»عصر جدید« کــه یک کپی از برنامه 
خارجی بود و احســان علیخانی آن را 
ساخته بود، یا برنامه ای مثل»دورهمی« 
مهــران مدیــری که آن هــم ابداعی 

خودمان نبود.
پس وقتی محتوای تازه ای ارائه می شود، 
مخاطب برانگیخته می شــود تا آن را 
تماشا کند اما چرا شبکه نمایش خانگی 
ســراغ ســاخت این برنامه ها می رود؟ 
سریال»پوست شیر«، »یاغی«، »زخم 
کاری« و... ایــن موارد را بخاطر دارید؟ 
در دوره ای به شــدت مورد اســتقبال 
قــرار گرفتند و توانســتند مخاطب را 
جذب کنند، امــا در حال حاضر چند 
سریال داریم که هرجا می رویم نامش 
را بشنویم؟ دســت کم در حال حاضر 
هیچ ســریال اندازه ســه برنامه ای که 
به آن اشاره شــد، مورد استقبال قرار 
نگرفته است. در دوره ای شبکه نمایش 
خانگی جرقه های محکمی برای جذب 
مخاطب زد اما نتوانســت رویه خود را 
ادامه دهد در نهایت هم تصمیم گرفت 

برنامه هایی بســازد که مخاطبان خود 
را از دســت ندهد و هم بتواد ســریال 
دوستان را نگه دارد هم سرگرمی ایجاد 
کند به همین خاطر گام به سمت تولید 
برنامه هایی نهاد کــه عنصر اصلی آن 
چهره های شناخته شده هستند و البته 
بعد از مدتی هم به خاطر تکراری شدن 
مخاطب دیگر سمت آن نمی رود. این را 
فراموش نکنیم که این برنامه ها هرچند 
آورده چندانــی برای مخاطبان ندارند، 
اما می توانند ساعت ها با کمترین هزینه 

کنار اعضای خانواده شان تماشا کنند.
رسانه  تعیین می کند مخاطب به چه بیندیشد؟

یکبار یونس شکرخواه، استاد ارتباطات 
در گفت وگویی اعلام کــرد »در حال 
حاضر ما سانسور مدرن داریم، یعنی در 
حالی که پیش از این، سانسور به معنی 

نــدادن اطلاعات بود؛ حــالا به معنی 
بمباران اطلاعات است.«

این به چه معناســت؟ کمی دقیق تر 
توضیــح می دهم. بمبــاران اطلاعاتی 
یعنی رســانه، فضای مجازی، شــبکه 
نمایش خانگی، تلویزیون، سینما و همه 
این فضاها اطلاعات بسیار زیادی را به 
مخاطب ارائــه می دهند، اطلاعاتی که 
کاربرد چندانی ندارد، اما ذهن مخاطب 
را پر می کند در واقع یک مســیری را 
ترسیم می کنند تا نشان دهد مخاطب 

باید درباره چه چیزی فکر کند.
به طور کلی رسانه های جمعی توجه 
به ســمت موضوعات  را  مخاطبــان 
معینی ســوق می دهند. آن ها همواره 
موضوعاتــی را عرضــه می کنند و به 
افراد القا می کنند که به چه چیز فکر 
کنند، از چه چیز با خبر باشــند و چه 
احساسی درباره آن داشته باشند و این 
دقیقا نظریه برجسته سازی است که 
شاو و مک کومبز مطرح کردند. طبق 
رسانه ها  این  برجسته ســازی،  نظریه 
هستند که به مردم می گویند به چیز 

فکر کنند و ممکن است در این میان 
موارد کــم اهمیــت در اولویت افکار 

عمومی قرار بگیرند و بالعکس.
نظریه برجســته ســازی مدعی تأثیر 
رســانه ها بر شــناخت و نگرش مردم 
و تعییــن اولویت های ذهنــی آنان از 
طریق انتخاب و برجسته سازی بعضی 
از موضوعات و رویدادها در قالب خبر 
و گزارش خبری اســت. بــه این معنا 
که رسانه ها با برجسته ساختن بعضی 
از موضوع ها و رویدادهــا، بر آگاهی و 

اطلاعات مردم تأثیر می گذارند.
قابلیت اثرگذاری بر تغییر شناخت و ادراکِ 

مخاطبان
منظور از برجسته سازی رسانه ها این 
اســت که رســانه ها، به ویژه در اخبار 
و گزارش هــای خبــری و برنامه های 

مســتند، یا حتی تولیــد محتوا برای 
سرگرمی این قدرت را دارند که توجه 
عمــوم را به مجموعه ای از مســائل و 
موضوعات معین و محــدود معطوف 
سازند و از مســائل و موضوعات دیگر 
چشم پوشی کنند. حاصل کار می شود 
چیزی کــه بعضی از مســائل خاص 
توســط بســیاری از مردم مورد توجه 
قرار می گیرد و خارج از قلمرو رســانه 
ها به بحث گذاشــته می شود، درحالی 
که به مسائل و موضوعات دیگر توجه 

نمی شود.
دونالد شاو و مکسول مک کومبز واضعان 
نظریه برجسته سازی، در مقاله کارکرد 
برجسته سازی مطبوعات، می نویسند: 
»رسانه ها در قالب گزارش های خبری، 
به طــور قابــل ملاحظــه ای اهمیت 
موضوع های مهــم را تعیین می کنند. 
این تأثیر وسایل ارتباط جمعی- قابلیت 
اثرگذاری بر تغییر شــناخت و ادراکِ 
مخاطبان و ساخت تفکر آنان- کارکرد 
برجسته سازی وسایل ارتباط جمعی 

نامیده می شود.«
پیام های  بر محتوای  برجسته ســازی 
رســانه اثر می گــذارد. پژوهشــگران 
کارکرد برجسته سازی را در سه مرحله 
مطرح می کننــد. در مرحله اول نهاد 
رسانه از میان موضوعات گوناگونی که 
از رســانه ها پخش می شود مهمترین 
موضــوع را مشــخص می کنــد و در 
مرحله بعــدی آن بخش از موضوع که 
از نظرنهاد رســانه اهمیت ویژه ای دارد 

تعیین می شود.
به عبارت دیگر این نظریه دنبال بیان 
این مطلب اســت که اگرچه رسانه ها 
نمی توانند تعیین کنند که مخاطبان 
چطور بیندیشند؛ اما می توانند تعیین 

کنند که درباره چه بیندیشند. 
حالا اگر تلویزیون، شبکه نمایش خانگی 
شــبکه های مجازی را هم در دســته 
تلویزیون قرار دهیم؛ می بینیم که این 
روزها دیگر خبری از برنامه های علمی 
با سطح داده پیچیده و بالا نیست، اتفاقا 
همه چیز خیلی ساده است و از کودک 
۵ ســاله تا انسان ۷۰ ســاله محتوای 
قابل فهم و ســاده ای در اختیار دارد، 
از طرفی دسترســی بــه اطلاعات هم 
بسیار ساده شده و این به آن معنا است 
که در کســری از ثانیه و تنها با فشار 
یک دکمــه، به راحتی می توان از تمام 

اطلاعات موجود با خبر شد.

منظور از برجسته سازی رسانه ها این است که رسانه ها، به 
ویژه در اخبار و گزارش های خبری و برنامه های مستند، 
یا حتی تولید محتوا برای سرگرمی این قدرت را دارند 
که توجه عموم را به مجموعه ای از مسائل و موضوعات 
معین و محدود معطوف سازند و از مسائل و موضوعات 

دیگر چشم پوشی کنند

,,

یک ایرانی داور جشنواره ارمنستانی شد
الهه نوبخت داور جشنواره بین المللی فیلم 

درخت زردآلوی ارمنستان شد.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقل از مهر، الهه نوبخت داور نهمین دوره 
جشنواره بین المللی فیلم درخت زردآلوی 
ارمنستان شد. او به همراه وینست سورل 

کارگردان فرانسوی و ویگن اوتیس هنرمند 
ایتالیایی فیلم های بخش مســابقه این 
جشنواره را داوری خواهند کرد. نوبخت 
پیش از ایــن داوری هجدهمین دوره از 
جشــنواره فیلم های شرقی ژنو سوییس، 
جشــنواره فیلم زنان بیروت و همچنین 

جشنواره هایی در آمریکا، هلند، ایتالیا و ... 
را به عهده داشته است. نهمین جشنواره 
بین المللی مستند »درخت زردآلو« از ۲۰ 
تا ۲۶ آگوست ۲۰۲۳ مصادف با ۲۹ مرداد 
الی ۴ شهریور ۱۴۰۲ به مدت هشت روز 

در ارمنستان برگزار می شود.

ایرج طهماسب هم به تلویزیون بازگشت! 
و  نویسنده  ایرج طهماسب، 
کارگردان محبوب برنامه های 
کودک قرار اســت در نوروز 
۱۴۰۳ بــار دیگــر از طریق 
قاب تلویزیــون خانواده ها را 

دورهم جمع کند.
روزنامــه  گــزارش  بــه 

»صبــح امروز« و به نقــل از اطلاعات انلایــن، نوروز ۱۴۰۳ 
فصل جدیــد مجموعه »مهمونی« با اجرای ایرج طهماســب 
و هنرنمایی عروســک ها و میهمانان جدید، این بار از شــبکه 
نســیم صداوسیما پخش خواهد شــد تا رسانه ملی با یکی از 
پرمخاطب ترین برنامه های ســال های اخیر و با دســتی پر به 

استقبال نوروز برود.
بر اســاس نامه ای که از اداره کل بازرگانی صداوســیما در فضای 
مجازی منتشــر شــده، این اداره کل با اشــاره به بازگشت ایرج 
طهماسب و برنامه محبوبش به قاب تلویزیون، از مدیران شرکت ها، 
صاحبان صنایع و کانون های تبلیغاتی برای ارائه درخواست خود 
به منظور تبلیغات انحصاری این برنامه دعوت کرد، تا جایگاه این 

تبلیغات را به بالاترین مبلغ پیشنهاد ارائه شده اختصاص دهد!
این اتفاق در حالی رخ می دهد که پیمان جبلی چندی پیش در 
گفتگو با خبرنگاران گفته بود صداوسیما اهل باج دادن به کسی 
نیســت و چهره ها اگر هنجارشکنی کنند، جایی در برنامه های 

تلویزیونی نخواهند داشت.
این اظهارات بعد از انتشار خبر بازگشت رضا رشیدپور و محمدرضا 
گلزار به شــبکه سوم ســیما و واکنش تند محمدرضا شهبازی، 
مجری برنامه پاورقی منتشــر شــد. اتفاقاتی که به کنسل شدن 
برنامه رضا رشــیدپور و گلزار در صداوسیما منجر شد و حواشی 
بسیاری برای صداوسیما داشت. حالا باید منتظر ماند و دید اتفاقی 
که برای شــبکه سوم سیما و طرح جدیدش جهت حضور دوباره 
چهره های مطرح در تلویزیون، رخ داد برای مدیران شبکه نسیم 
هم تکرار می شــود و یا ایرج طهماسب بدون حاشیه آنتن شبکه 
نســیم در نوروز آینده را به دست می گیرد. ذوق زدگی اداره کل 
بازرگانی برای جذب آگهــی و تامین هزینه های میلیاردی تیم 
سازنده برنامه های ایرج طهماسب، نشــان از آن دارد که ظاهرا 
هماهنگی های اولیه برای حضور تیم برنامه ســاز طهماسب در 

تلویزیون نهایی شده است.
شایان ذکر اســت برنامه »مهمونی« طهماسب که این روزها در 
شبکه نمایش خانگی پخش می شود دچار حواشی مختلفی شد و 
زیاد نتوانست توقع مخاطبان را برآورده سازد و باید دید در صورت 
حضور این تیم در تلویزیون، نظر مخاطبان همیشــگی این تهیه 

کننده مشهور، تامین خواهد شد یا خیر.

دو جایزه جهانی برای فیلم کوتاه 
ایرانی

فیلــم کوتــاه »رویــا« به 
نویســندگی و کارگردانــی 
محمدرضــا محمدی موفق 
بــه کســب دو جایــزه از 
جشــنواره های فیلم هند و 

آمریکا شد.
به گــزارش روزنامه »صبح 

امــروز« و به نقــل از ایلنا ، فیلم کوتاه »رویا« به نویســندگی و 
کارگردانی محمدرضا محمدی و تهیه کنندگی مشــترک انجمن 
سینمای جوانان ایران، دفتر مشهد و محمدرضا محمدی، توانست 
جایزه بهترین فیلمنامه را از پنجمین دوره جشنواره سالانه فیلم 
شورت فاندلی هند و جایزه ۳۹۰ دلاری مرحله نهایی را از نهمین 
دوره جشــنواره ۳۹ اتاق آمریکا،  کسب کند. همچنین این فیلم 
کوتاه در ادامه حضور بین المللــی خود در بخش رقابتی نهمین 
دوره جشــنواره شیملا هند، هشــتمین دوره جشنواره استاف ام 
ایکس برزیل، سومین دوره جشــنواره لو شووت فرانسه و اولین 

دوره جشنواره بونیلاس آمریکا نیز حضور خواهد داشت.
فیلم کوتاه »رویا« راوی داســتان زوج جوان افغانســتانی است 
کــه تلاش می کنند به صورت غیرقانونی راهی اروپا شــوند؛ اما با 
حوادث جبران ناپذیری روبرو می شوند. این فیلم پیش ازاین موفق 
به کسب ۳ جایزه از ششمین دوره جشنواره »پنج قاره ونزوئلا«، 
جایزه بهترین فیلم کوتاه جشنواره »باهیای برزیل« و جایزه ممتاز 
بشردوستانه از جشنواره »آکولید« آمریکا شده و در جشنواره های 
»حقوق بشر بارسلونا«، »مونتکاتینی ایتالیا«، »فالودی مجارستان«، 

»دیاسپورا کانادا« و »میهودو ژاپن« نیز حضور داشته است.

کافه خبر

هنر
گ و 

رهن
ف
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 افتتاح بیش از ۹ هزار واحد مسکونی پروژه 
نهضت ملی مسکن در خراسان رضوی

رضوی  خراســان  استاندار 
گفت: صبح امروز با حضور 
ویدیــو کنفرانســی رئیس 
جمهــور، ۹۴۷۷ واحــد از 
طرح نهضت ملی مســکن 

افتتاح رسمی شد.
یعقوبعلی نظری در مراسم 

افتتاح این پروژه ها که به صورت ویدئو کنفرانسی با حضور ریاست 
جمهور برگزار شــد، با اشــاره به مجموعه اقدامات انجام شده در 
حوزه مســکن اعلام کرد: امروز همزمان با سراســر کشور ۹۴۷۷ 
واحد مسکونی پروژه نهضت ملی مسکن در شهرستان های مختلف 

استان افتتاح شد.
وی در رابطه با این واحدها گفت: این واحدها شــامل باز آفرینی؛ 

حمایتی، خودمالک و روستایی است.
استاندار خراسان رضوی در خصوص اقدامات انجام شده در نهضت 
ملی مســکن گفت: تا کنون برای ۱۸۰ هزار واحد در خراســان 
رضوی تامین زمین شــده و بیش از ۹۵ هزار پروانه در این زمینه 

نیز صادر شده است.
وی با بیان اینکه قصد داریم تا چند ماه آینده جهشــی در حوزه 
ساخت مسکن و نهضت ملی مســکن در خراسان رضوی ایجاد 
کنیم، گفت: در استان رویکرد اصلی ما تقدم دادن به روستاها بوده 
است؛ با این نگاه که روستاییان برای مهاجرت به شهرهای کوچک 
و مرکز استان ترغیب نشوند. برای جلوگیری از مهاجرت روستاییان 

باید تقدم را به آن ها می دادیم که این رویکرد اول ما است.
نظری تصریح کــرد: رویکرد دوم که از ابتدا مدنظر داشــته ایم، 
واگذاری زمین بــه مردم بود. ۱۸۰ هزار واحد معادل ۴۰ میلیون 

مترمربع و ۴ هزار هکتار زمین تامین شده است.
به گزارش اداره کل روابط عمومی اســتانداری خراســان رضوی، 
استاندار خراســان رضوی بیان کرد: این مقدار الحاق در خراسان 
رضوی حدود ۱۵ برابر مسکن مهر طی ۱۶ سال گذشته بوده است.

به گفته نظری ۱۳۴ سایت شهری در حال آماده سازی و خدمات 
زیربنایی در این بخش ها در حال ارائه است.

جزئیات تفاهم  ایران و مصر برای 
تبادل گردشگر از ابتدای مهر ماه

دبیر انجمــن صنفی دفاتر 
خراسان  مسافرتی  خدمات 
رضوی جزئیات تفاهم  ایران 
و مصر برای تبادل گردشگر 
از ابتدای مهر ماه را تشریح 

کرد.
فرهاد دوایــی در گفت وگو 

با ایسنا اظهار کرد: این تفاهم نامه  توسط هلدینگ تجاری اطلس 
میان انجمن های صنفی دفاتر خدمات مسافرتی استان های تهران، 

خراسان رضوی، فارس به واسطه عراق با مصر منعقد شده است.
وی افزود: مطابق این تفاهم نامه مقرر شده است پروازها به وسیله 
شرکت هواپیمایی العراقیه یا هر شــرکت هواپیمایی دیگری به 
صورت کانکشن ابتدا به بغداد و سپس توسط شرکت هواپیمایی 

ایجپت به شرم الشیخ گردشگران را منتقل کند.
دبیر انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی خراسان رضوی گفت: 
مطابق این تفاهم نامه ویزای گردشگران برای سفر به مصر ۷ روزه و 
بیشترین زمان اقامت در شرم الشیخ مصر خواهد بود. احتمال دارد 
قاهره، پایتخت مصر نیز به این برنامه اضافه شــود، اما هنوز قطعی 
نشده است. در این مبادله نیز مقرر شده است که از کشور مصر نیز 
گردشگران برای ســیاحت و زیارت به ایران و شهرهایی همچون 
مشهد، شیراز، شمال کشور و... سفر داشته باشند. دوایی تصریح کرد: 
البته هنوز درخواستی از سمت کشور مصر برای سفر توریست های 
این کشــور به ایران نیامده، اما به احتمال ۹۹ درصد از ابتدای مهر 
درخواست های ســفر برای تبادل توریست میان ۲ کشور صورت 
گیرد. وی ادامه داد: تفاهم نامه امضا شده و قرار شده است دولت نیز 
کمک کند تا روابط میان ایران و مصر با واسطه گری عراق بهتر شود. 
این تفاهم نامه میان بخش خصوصی دو کشــور صورت گرفته که 
احتمالا از ابتدای پاییز در بخش دولتی و در سطح کلان نظام تفاهم  
نیز صورت خواهد گرفت. دبیر انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی 
خراســان رضوی خاطرنشان کرد: مطابق این تفاهم نامه هیچ پرواز 
مســتقیمی از ایران به مصر نخواهیم داشت. تبادل گردشگر میان 
دو کشور در ابتدا محدود خواهد بود و میزان تبادل توریست هنوز 

مشخص نشده و در تفاهم نامه چیزی ذکر نشده است.

بعد از گذشت هفت سال صورت می گیرد؛

اولین حضور نمایشگاهی شرکت های ایرانی در عربستان 
نماینده شــرکت فرست عربیا در ایران 
گفت: نمایشگاه و همایش بین المللی 
کالا و خدمات حلال سعودی از تاریخ 
۲۸ لغایت ۳۰ آبان ماه ســال جاری در 
مرکز نمایشگاه های بین المللی ریاض 

برگزار می شود.
علیرضا صدرزاده در جمع خبرنگاران 
ضمــن دعوت از شــرکت های ایرانی 
برای حضور در این رویداد بین المللی 
بیان کرد: براســاس برنامه چشم انداز 
عربستان سعودی  اقتصادی  توســعه 
در ســال ۲۰۳۰ حجم تجارت کالای 
حلال در عربســتان از رقم ۶ میلیارد 
دلار در سال ۲۰۲۲، به بیش از ۱ هزار 
میلیارد دلار در ســال ۲۰۳۰ افزایش 

خواهد یافت .
وی در توضیح این افزایش و راهکارهای 
تحقق آن گفت: در این برنامه با توجه 
به اینکه عربستان زادگاه اسلام می باشد 
مقــرر گردیده تا بــورس توزیع کالا و 
خدمات حلال نیز به عربستان منتقل 
شــود همانگونه که مبادلات نفت خام 
فارغ از محل تولید و مصرف در بورس 
های معتبر دنیا نظیــر بورس لندن یا 

سنگاپور انجام می شود مبادلات کالای 
حلال نیز فارغ از محل تولید یا مصرف 

به عربستان سعودی منتقل گردد.
وی تصریح کرد: باتوجه به اینکه کلیه 
کالاهای تولیــدی ایران بصورت حلال 
تهیه شده و به راحتی قابلیت دریافت 
نشان حلال را دارند تولید کنندگان و 
صادر کنندگان ایرانی بایستی از ظرفیت 
این نمایشگاه و ارتباطات ایجاد شده در 
حاشیه آن استفاده نموده و بازار خود را 

توسعه دهند .

وی در تشریح کالا و خدمات ارایه شده 
در این نمایشگاه  اظهار داشت: خدمات 
در ۷ زیر گروه اصلی شامل غذای حلال 
، پوشــاک حلال ، درمــان و خدمات 
پزشکی حلال ، سفر وگردشگری حلال 
، تحصیل و آموزش حلال ، محصولات 
آرایشی و بهداشتی حلال و بانکداری و 
خدمات مالی حلال  درر این نمایشگاه 

خواهد بود .
صدرزاده افزود: درکنار این نمایشــگاه 
دومین همایش تجارت کالا و خدمات 

حلال نیز در تاریخ ۲۸ آبان ماه درمرکز 
همایش های بین المللی  ریاض برگزار 
می گردد که بزرگترین همایش در این 

زمینه در دنیا می باشد .
وی افزود در دوره گذشته این نمایشگاه، 
بیش از ۲۰۰  شرکت از ۲۸ کشور دنیا 
حضور یافته و آخرین دســت آوردهای 
خود را به نمایش گذاشتند. همچنین 
اینکه این نمایشگاه که در فوریه سال 
۲۰۲۲ برگزار شــد قریــب به ۴۵۰۰ 
بازدید کننده از ۴۳ کشور دنیا داشت. 

وی افــزود :پیش بینــی می شــود در 
نمایشگاه امسال قریب به ۳۰۰ شرکت 
از ۳۵ کشــور دنیا حضور یافته و بیش 
از ۱۰ هزارنفر از ۵۰ کشور از نمایشگاه 

بازدید نمایند .
خاطر نشــان می شــود نمایشــگاه و 
همایش بین المللی حــلال ۲۸ تا ۳۰ 
آبان ماه ۱۴۰۲ در مرکز نمایشگاه های 
بین المللی ریاض عربســتان سعودی 
علاقه مندان  شــد.  خواهــد  برگــزار 
می توانند برای شــرکت در این رویداد 
www.epma.ir/new/ بــه آدرس

halal مراجعه کنند.
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ماجرای فیلم روابط میان پزشک و متصدی داروخانه؛

زد و بند میان پزشک و داروخانه  ممنوع!
رییس انجمن داروســازان ایران گفت: در 
انجمن داروســازان روی سالم بودن روابط 
بین پزشک و داروخانه حساسیت ویژه ای 
داریم و نباید به هیچ وجه بین پزشک به 
عنوان تجویزکننده دارو و داروخانه به عنوان 
تحویل دهنده دارو ارتباط ناســالم شکل 

بگیرد و این نوع از روابط ممنوع است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایلنــا؛ اخیرا فیلمــی در فضای مجازی 
منتشر شده که در این فیلم از برخی روابط 
ناسالم میان پزشکان و متصدیان داروخانه 
پرده برداشته است. این موضوع مورد انتقاد 
بسیاری از داروسازان و حتی پزشکانی که 
از این رویه نادرست استفاده نمی کنند، قرار 

گرفته است.
برخی از پزشــکان بخاطر افزایش درآمد 
داروخانه های اطراف محل کار خود از قبِل 
ارجاع بیماران مطب به آن داروخانه، مبلغی 
را دریافت می کنند که این رویه مورد تایید 
هیچ یک از جامعه داروســازان نیســت و 
بیمار نباید مجبور به دریافت داروی خود از 
داروخانه های مورد تایید پزشکان شود، بلکه 

باید اختیار تعیین داروخانه را داشته باشد.
شــهرام کلانتری خاندانی گفت: نمی توان 
منکر برخی موارد محدود روابط ناســالم 
بین پزشک و داروخانه یا سایر موسسات 

تشخیصی بود.
وی ادامه داد: این موضوع در گذشــته با 
شیوع بســیار کمتری وجود داشت ولی 
اکنون به واسطه مشکلات اقتصادی جامعه 
پزشکی و ورود سرمایه گذاران رو به افزایش 
اســت و با توجه به توسعه امکانات ثبت و 
ضبط وقایــع از جمله فضای مجازی این 
روابط بیشتر مستند می شود. زمانی که این 
مسایل را علت یابی و ریشه یابی می کنیم 
متوجه می شویم که در چند سال اخیر با 
اتفاقاتی مواجه بودیم که قبلا وجود نداشت.

کلانتری اضافه کرد: در گذشته یک جامعه 
سالم پزشکی با تعداد متناسب داروخانه و 
پزشک فعالیت داشتند اما در سال های اخیر 
مداخلاتی از سوی نهادها از جمله مصوبات 
شورای رقابت، وزارت امور اقتصاد و دارایی و 
هیات مقررات زدایی باعث شده که تا حدی 
توازن در این حوزه برهم بخورد. این نهادها 
بدون توجه به اقتضائات جامعه پزشکی و با 
استناد به آیین نامه و بخشنامه ها در حوزه 
کسب و کار و به بهانه اجرای سیاست های 
اصل ۴۴ به دنبال آزادســازی در مشاغل 
حوزه پزشکی و سلامت هستند؛ در حالی 
که کسب و کار فرض کردن خدمات حوزه 

سلامت یک اشتباه بزرگ است.
به گفته وی، در این زمینه مشاغل پزشکی 
را جزء کسب و کار و فضای رقابتی تلقی 
کرده اند در حالی که اصولا این مشاغل به 
واسطه ویژگی های خود و پرهیز از القای 
مصرف و محدودیت های شرایط بیمار به 

عنوان دریافت کننده خدمت، رقابت پذیر 
نیستند. در حوزه سلامت نمی توان از بیرون 
تعیین تکلیف کرد و در چنین شرایطی باید 

منتظر اینگونه اتفاقات بود.
در حوزه دارو و داروخانه، سطح بندی خدمات 

مختل شده است
رئیس انجمن داروسازان ایران اظهار داشت: 
بر اساس آیین نامه جدید امور داروخانه ها 
که حدود ۲ ســال پیش تصویب و ابلاغ 
شد، ســطح بندی خدمت به طور کلی از 
بین رفت و هر دکتر داروســازی که نوبت 
تاسیس داروخانه وی رسیده باشد، می تواند 
در هر شــهر و یا در هر نقطه از شــهر که 

تمایل داشــته باشد و حتی دیوار به دیوار 
داروخانه های قبلی تاســیس کند. همان 
چیــزی که مــردم اکنــون در خیابان ها 
می بینند و گاهی چنــد داروخانه به هم 
چسبیده اند. بســیاری از این افراد پس از 
تاســیس متوجه می شــوند که داروخانه 
آنها زیان ده است و همین جاست که پای 
ســرمایه گذارهای غیر داروساز به میدان 
باز می شــود. وی گفت: به خاطر اینگونه 
مسایل اکنون برخی سرمایه گذاران چند 
ده داروخانه تحت مدیریت خود دارند و با 
ورود این افراد روابط ناسالم در این سیستم 

استارت زده می شود و بخاطر اینکه این افراد 
بنیه اقتصادی بالایی دارند، فعالیت خود را 
به هر روشی پیش می برند و داروساز جوان 
پس از سرمایه گذاری و تاسیس داروخانه 
در دام این افراد افتاده و روابط ناســالم به 

وجود می آید.
ایجاد روابط ناسالم با فروش دارو از طریق پلتفرم ها

کلانتری ادامه داد: اکنون فشار بیش از حد 
به بدنه سازمان غذا و دارو وارد می شود تا 
اجازه دهــد که پلتفرم ها دارو را به فروش 
برسانند، این موضوع به طور قطع در آینده 
سلامت مردم را به خطر می اندازد و دوباره 

روابط ناسالم را ایجاد می کند.
وی معتقد است: براساس قوانین موجود 
فروش و تحویــل دارو باید تحت نظارت 
مستقیم دکتر داروساز باشــد. بر اساس 
قانون تجارت الکترونیــک فروش دارو به 
صورت اینترنتی ممنوع است و در صورت 
بی توجهــی و یا کوتاه آمدن مســئولان، 
مشکلات زیادی را به دنبال دارد،  بنابراین 
فــروش دارو از طریق پلتفرم ها را ممنوع 

می دانیم.
رئیس انجمن داروسازان ایران با اشاره به 
این موضوع که توسعه تجارت الکترونیک 
مشمول دارو نیست، اظهار داشت: زمانی 

که سکوی فروش دارو به صورت اینترنتی 
به دست افراد خاص بیفتد نمی توان انتظار 
نظارت کافی بر آن داشت زیرا بدنه وزارت 
بهداشت بضاعت کافی برای نظارت لازم بر 
پلتفرم ها را ندارد و اگر این اتفاق رخ دهد، 
شاهد لجام گســیختگی بزرگی در کشور 

خواهیم بود.
وی ادامــه داد: مراقبت از امنیت اطلاعات 
سلامت مردم به عنوان یکی از موضوعات 
بسیار مهم و حساس در جامعه محسوب 
می شود و بنابراین معتقدیم حوزه سلامت 
بایــد رازدار مردم و بیماران باشــد. خرید 

و دریافــت دارو از طریق پلتفرم ها یعنی 
دسترســی به اطلاعات بیماران و ممکن 
است به سوءاستفاده از اطلاعات و دسترسی 
همه به مسایل محرمانه و حتی نوع بیماری 

افراد دارای نسخه الکترونیک منجر شود.
کلانتری با طرح این سئوال که در چنین 
شرایطی چه کسی ضامن امنیت اطلاعات 
سلامت بیماران است؟ گفت: ممکن است 
این پلتفرم ها هک شــده و یا در راستای 
منافع اقتصــادی خود از ایــن اطلاعات 
استفاده کنند. به همین منظور از مسئولان 
خارج از وزارت بهداشت درخواست داریم 

در مســایلی که تخصص ندارند، دخالت 
نکنند و اجازه دهند که وزارت بهداشــت 
تصمیمــات را بــر مبنــای صلاحدید و 

اقتضائات حوزه دارو اتخاذ کند.
رئیس انجمن داروسازان ایران گفت: یکی از 
موارد اصرار وزارت اقتصاد، راه اندازی درگاه 
یکپارچه صدور مجوزهای کسب و کار برای 
مشاغل پزشــکی و دارویی است، وزارت 
بهداشــت بارها اعلام کرده که به واسطه 
لزوم سطح بندی خدمات امکان ورود به این 
طرح در خصوص مشاغل پزشکی و دارویی 
وجود ندارد اما هنوز از سوی آنها پذیرفته 
نشده و اصرار به اجرای این طرح در حوزه 
سلامت دارند و باید برای این موضوع نیز 

چاره ای اساسی اندیشید.
50 درصد داروسازان امکان تاسیس داروخانه 

را ندارند
کلانتری افزود: در تهران، کلانشــهرها و 
شــهرهای بزرگ به واســطه تصمیمات 
غیرکارشناسی اکنون نسبت داروخانه به 
جمعیت به مــرز یک داروخانه به ازای هر 
سه هزار نفر رسیده است، در حالی که در 
برخی مناطق محروم کشور به ازای بیش 
از ۱۰ هزار نفر یک داروخانه فعال موجود 
نیست و به صورت کاذب، کمبود احساس 
می شود و حتی افزایش ظرفیت پذیرش در 
رشــته داروسازی هم بر دامنه این سیکل 
معیوب افزود، در حالی که با کارشناســی 
صحیح می توان، موضوع را مدیریت و بین 
تعداد داروخانه و جمعیت در سراسر کشور 

توازن ایجاد کرد.
رئیس انجمن داروســازان ایران ادامه داد: 
براساس آخرین آرا، دیوان عدالت اداری به 
استناد قانون قدیمی مصوب سال ۱۳۳۴ 
برای تاســیس داروخانه، وجــود مدرک 
تحصیلی در رشــته داروسازی را ضروری 
ندانسته و توجه نکرده است که حدود ۷۰ 
ســال قبل و در زمان تصویب این قانون، 

فارغ التحصیل به تعداد کافی نداشتیم.
وی ادامه داد: آن زمان تعداد داروســازان 
فارغ التحصیل دانشگاه ها بسیار کم بود در 
حالی که اکنون بیش از ۳۲ هزار داروساز 
در کشــور فعالیت دارد و به طور میانگین 
تقریبا به ازای هر پنج هزار و ۷۰۰ نفر، یک 

داروخانه در سطح کشور داریم.
کلانتــری اضافه کرد: از حــدود ۳۲ هزار 
داروســاز فارغ التصیل در کشــور، هنوز 
حــدود ۱۷ هزار نفر یعنی بیــش از ۵۰ 
درصد داروسازان فارغ التحصیل، داروخانه 
ندارند و در چنین شرایطی دیوان عدالت 
اداری حکم می دهد که نیازی به تاسیس 

داروخانه با مدرک داروسازی نیست.
وی با ابراز نگرانی از وضعیت موجود و آینده 
مبهم شغلی در این حوزه علمی و حرفه ای، 
خواســتار تغییر نگرش در مســئولان و 

برنامه ریزی آینده پژوهانه شد.

در گذشته یک جامعه سالم پزشکی با تعداد متناسب داروخانه و 
پزشک فعالیت داشتند اما طی سال های اخیر مداخلاتی از سوی 

نهادهای غیرمسئول در این زمینه صورت گرفته است که این 
تناسب را به هم ریخته است

,,

مدیر کل کمیته امداد خراسان رضوی خبر داد: 
بهره برداری از ۳02 واحد مسکن 

مددجویان کمیته امداد در هفته دولت
بــه گــزارش روزنامه »صبح 
امروز« و به نقل از پایگاه اطلاع 
رسانی کمیته امداد ، مدیر کل 
کمیته امداد خراسان رضوی 
گفــت: ۳۰۲ واحد مســکن 
مووجویی به مناســبت هفته 

دولت افتتاح می شود.
رضا سلم آبادی بیان کرد: به مناسبت هفته دولت ۳۰۲ واحد مسکونی 

مددجویی که در سامانه »منتاک« دولت ثبت شده، افتتاح می شود.
مدیرکل کمیته امداد خراسان رضوی با اشاره به انعقاد تفاهم نامه کمیته 
امداد با بنیاد علوی، جهت ساخت ۱۳۰۱ واحد مسکن مددجویی در 
خراســان رضوی، گفت: در این راستا ۴۳۲ واحد در ۶ شهرستان و در 
حاشیه شهر مشهد با اجرای دو پروژه امام رضا )ع( با ۵۱۲ واحد و پروژه 

پنجتن با ۳۵۷ واحد در حال ساخت می باشد.
وی با بیان اینکه این ۴۳۲ واحد در هفته آخر شهریور ماه به بهره برداری 
می رسد، گفت: این ۴۳۲ واحد در ۶ شهرستان سبزوار، بجستان، گناباد، 
رشتخوار، خواف و تایباد واقع شده است. وی افزود: برای ساخت هر یک 
از این واحدهای مسکونی ۷۵ میلون تومان توسط کمیته امداد و  ۷۵ 
میلیون تومان توسط بنیاد علوی به صورت بلاعوض و الباقی توسط 
بنیاد مسکن به مددجو در قالب وام پرداخت شده است .  سلم آبادی با 
اشاره به افتتاح کانون فرهنگی در سبزوار به مناسبت هفته دولت، گفت: 
در این کانون برنامه های فرهنگی ویژه مددجویان و فرزندان آن ها اجرا 
خواهد شد. مدیر کل کمیته امداد خراسان رضوی همچنین از افتتاح دو 

ساختمان حمایتی در مه ولات و زاوه در هفته دولت خبر داد.

واریز وام 20 میلیونی بازنشستگان 
تامین اجتماعی تا پایان هفته

مدیرعامــل ســازمان تامین 
اجتماعی کشــور از واریز وام 
۲۰ میلیــون تومانــی برای 
۴۰ هزار نفر از بازنشســتگان 
تامین اجتماعی تا هفته آینده 
خبــر داد.  به گزارش روزنامه 
»صبح امروز« و یه نقل ایرنا، 

از میرهاشم موسوی در حاشیه بازدید از بیمارستان تأمین اجتماعی 
گنبدکاووس در جمع خبرنگاران از واریز وام بیســت میلیون تومانی 
بازنشستگان تأمین اجتماعی تا هفته آینده خبر داد و اظهار کرد: بر 
اساس قرعه کشی انجام شده تا پایان هفته آینده برای ۴۰ هزار نفر، وام 
واریز خواهد شد. مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی کشور همچنین از 
اجرای ۱۳۳ طرح درمانی در سراســر کشور در حوزه تأمین اجتماعی 
خبر داد و گفت: این طرح ها یا افتتاح شده و یا در مرحله کلنگ زنی و 
اجرا قرار دارد. مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی کشور با بیان اینکه 
امسال برای ساخت و توسعه مراکز درمانی تأمین  اجتماعی، بالغ بر ۹ 
هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان منابع ریالی پیش بینی کرده ایم، افزود: این 
عدد در قبل از آغاز این دولت، حدود ۴ هزار میلیارد تومان بود و بر این 
اساس می توان گفت اعتبار اختصاص یافته به ساخت و توسعه مراکز 
درمانی تأمین اجتماعی در این دولت، بیش از دو برابر رشد کرده است.

نحوه انصراف از خرید کتاب های درسی
سازمان پژوهش و برنامه ریزی 
آموزشــی، نحــوه انصــراف 
دانش آمــوزان از خرید کتاب 
درسی یا اصلاح سفارش کتب 

درسی را اعلام کرد.
بــه گــزارش روزنامه »صبح 
امروز« و به نقل از ایسنا، بدین 

منظور دانش آموزان به منظور انصراف از خرید کتاب درسی یا اصلاح 
سفارش کتب درسی خود باید به سامانه irtextbook.com  مراجعه 

و با کلیک بر روی گزینه »ورود دانش آموزان«، کدملی را وارد کنند.
همچنین در ادامه لازم است شماره سریال شناسنامه که عددی شش 
رقمی است را درج کنند؛ البته دانش آموزان اتباع به جای شماره سریال 

شناسنامه، ۶ رقم یک، )۱۱۱۱۱۱( باید وارد کنند.
در نهایت هم با کلیک بر روی گزینه »ثبت سفارش« از طریق منوی 
سمت راست، در قســمت »انصراف از خرید بسته آموزشی« بر روی 

گزینه »تایید« کلیک کنند.

خبر

 واگذاری زمین مسکونی با تراکم زیاد در بلوار سجادیه 
 به شماره 2002091158000004 

 ســازمان همیاری شــهرداریهای خراســان رضوی در نظر دارد با بهره گیری از ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولت به آدرس
 setadiran.ir ، نسبت به برگزاری مزایده واگذاری زمین مسکونی با تراکم زیاد در بلوار سجادیه  مطابق جزئیات مندرج در اسناد و 

طی شماره مزایده سیستمی  ۲۰۰۲۰۹۱۱۵۸۰۰۰۰۰۴ اقدام نماید.  
تاریخ انتشار در سایت:    از تاریخ  ۶ شهریور ماه ۱۴۰۲   ساعت : ۰۸:۰۰          تا تاریخ :  ۲۶  شهریور ماه ۱۴۰۲ ساعت : ۱۹:۰۰ 
مهلت بازدید مزایده :       از تاریخ ۶ شهریور ماه۱۴۰۲  ساعت ۰۸:۰۰             تا  تاریخ ۲۶ شهریور  ماه ۱۴۰۲  ساعت : ۱۹:۰۰ 
مهلت ارائه پیشنهاد :       از تاریخ  ۶شهریور  ماه ۱۴۰۲ ساعت :۰۸:۰۰           تا تاریخ   ۲۶ شهریور  ماه  ۱۴۰۲ ساعت : ۱۹:۰۰ 

مهلت دریافت اسناد:       تا تاریخ   ۱۲ شهریور  ماه ۱۴۰۲                          تا ساعت :۱۹:۰۰  
زمان بازگشایی:              تاریخ  ۲۷ شهریور   ماه۱۴۰۲ ساعت:  ۱۰:۰۰ 

برگزاری مزایده صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت و کلیه مراحل فرآیند مزایده شامل دریافت اسناد )در صورت وجود 
هزینه مربوطه(، پرداخت تضمین شرکت در مزایده،  ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از برنده بودن مزایده گران محترم از این طریق 

امکان پذیر می باشد. 
تلفن تماس:۰۵۱۳۸۷۹۵۳۱۰-داخلی ۴۶۵ و ۴۶۶

آگهی تجدید مزایده
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درگاه پرداخت امن

شرایط ویژه اشتراک انبوه  روزنامه صـبح امروز 
 برای پیک موتوری ها،باربری ها و شرکت های خدماتی

0 9 1 5 2 5 6 0 0 9 1  -  0 9 3 6 0 5 6 6 6 3 6 با ما تماس بگیرید: 

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهــی موضوع مــاده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 
۱۴۰۲۶۰۳۰۶۲۷۱۰۰۱۳۵۹ هیــات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای احمد 
اردلان شــوقی اندرخ فرزند حسینعلی در ۲ دانگ مشاع از ششدانگ یک 
کارگاه به مســاحت ۳۳۳/۲۰ مترمربع قسمتی از پلاک۱۶۲۲ فرعی از ۷۰  
اصلــی بخش ۹ واقع در حد فاصل پل فجر و میدان بار نوغان ، میرزائی۴۰  
قطعه دوم خریداری از مالک رسمی آقای مهرعلی صادقیان محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی 
می شود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۶/۰۶. 

تاریخ انتشار نوبت دوم:۲۱ /۱۴۰۲/۰۶. م.الف ۳۲۵۶
عباس جهانی فر ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهــی موضوع ماده ۳ قانون و مــاده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد ســند رســمی . برابر رای 
شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۲۷۱۰۰۱۳۵۷ هیــات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای مســعود اردلان شوقی اندرخ فرزند حسینعلی در۲ دانگ 
مشــاع از ششدانگ یک کارگاه به مساحت۳۳۳/۲۰ متر مربع قسمتی از 
پــلاک ۱۶۲۲ فرعی از۷۰  اصلــی بخش ۹  واقع در حدفاصل پل فجر و 
میدان بار نوغان ، میرزائی ۴۰  قطعه دوم خریداری از مالک رسمی آقای 
مهرعلی صادقیان محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت 
صادرخواهد شد.تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۲/۰۶/۰۶.تاریخ انتشار نوبت 

دوم: ۱۴۰۲/۰۶/۲۱ م.الف۳۲۵۸
عباس جهانی فر ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/3آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
نظر به دستور مواد ۱ و۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت  اراضی و ساختمان 
های فاقد سند رسمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر رای شماره ۱۲۶۷...۱۴۰۲ 
مورخــه ۱۴۰۲/۴/۱۹ هیات  موضوع ماده یک قانون مذکور تصرفات آقای 
احمــد دادخدایی در ششــدانگ یــک  قطعه زمین زراعی به مســاحت 
۵۰۰۶۵/۲۱ مترمربع قســمتی از پــلاک ۲  اصلی مهدی آباد  ، بخش ۱۰ 
مشهد از محل مالکیت مشاعی متقاضی تائید گردیده است. لذا به موجب 
ماده ۳ قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز 
از طریق این روزنامه محلی  و  کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها 
رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض 
داشــته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق 
در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و 
گواهی تقدیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی 
تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات 
ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی که اعتراض در 
مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید 

و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. تاریخ انتشار 
نوبت اول: ۱۴۰۲/۵/۲۱. تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۶/۶ م.الف۳۱۱۲

بشیر پاشایی- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو مشهد

511/4آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
نظر به دستور مواد ۱ و۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۸۰۰۱۲۶۱ 
مورخ ۱۴۰۲/۴/۶ هیات  تعیین تکلیف موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر 
در واحد ثبتی  طرقبه شــاندیز تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی خانم رها 
مرادی به شناسنامه شماره ۱۰۶ کد ملی ۰۹۴۳۷۲۸۹۵۹ صادره بینالود فرزند 
علی اکبر مورد تقاضا و انتقال از محل مالکیت  مشاعی متقاضی نسبت به مالکیت 
ششدانگ  زمین محصور مشتمل بر بنا  به مساحت ۱۹۵/۲۹ مترمربع قسمتی 
از پلاک  شــماره ۲۲۵۴ فرعی از ۱۵۱۸ فرعی از ۱۰  اصلی واقع در خراســان 
رضوی بخش ۶ مشهد حوزه ثبت ملک طرقبه شاندیز محرز گردیده است، لذا 
به موجب ماده ۳ قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز 
از طریق این روزنامه  محلی و کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها رای 
هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته 
باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا 
دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و گواهی تقدیم و 
رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت 
به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست 
به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه 
حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا 
معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت 
مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 
متضرر به دادگاه نیست . تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۵/۲۱. تاریخ انتشار نوبت 

دوم: ۱۴۰۲/۶/۶ م.الف۳۱۱۶
حسن ابوترابی- مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک طرقبه شاندیز

511/5آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
نظــر به دســتور مــواد ۱ و۳ قانــون تعیین تکلیــف وضعیــت اراضی و 
ســاختمان های فاقد سند رســمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر رای شماره 
۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۸۰۰۱۲۶۵ مورخ ۱۴۰۲/۴/۶ هیات  تعیین تکلیف موضوع 
ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی  طرقبه شاندیز تصرفات مالکانه 
و بلامعارض متقاضی  آقای ســید مهدی غفائی  به شناسنامه شماره ۳۱۷۰ 
کد ملی ۰۹۳۵۱۶۳۶۹۷ فرزند سید احمد مورد تقاضا و انتقال ملک از محل 
مالکیت  سازمان جنگلها و مراتع به متقاضی به مالکیت ششدانگ یکباب منزل 
به مســاحت ۵۹۰/۹۶ مترمربع قسمتی از پلاک  شماره  ۵۷۶ فرعی از ۱۵۰  
اصلی واقع در خراسان رضوی بخش ۶ مشهد حوزه ثبت ملک طرقبه شاندیز 
محرز گردیده است، لذا به موجب ماده ۳ قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه  محلی و کثیرالانتشار در 
شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع 
به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در 
روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل 
وقوع ملک تسلیم و گواهی تقدیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک 
ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در 
این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی 
که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست 
به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت 
می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . تاریخ 
انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۵/۲۱. تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۶/۶ م.الف۳۱۱۸
حسن ابوترابی- مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک طرقبه شاندیز

511/6هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع مــاده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی برابر آرای شماره 

هــای  ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۵۰۰۴۶۴۰ و ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۵۰۰۴۶۴۱  هیات 
دوم  موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک نیشابور  تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضیان خانم اختر صدیقی نیشابوری فرزند محمدتقی و آقای 
مسعود کسائیان نائینی فرزند محمود هر کدام نسبت به سه دانگ مشاع از 
ششدانگ یک قطعه عرصه مزروعی به مساحت ۸۲۶/۳۰ مترمربع از پلاک 
باقیمانــده ۱۶۸ فرعی از ۱۰۴ اصلی واقــع در بخش ۱۲ حوزه ثبت ملک 
نیشابور خریداری از مالک رسمی آقای محمدتقی صدیقی نیشابوری محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز 
در دو روزنامه محلی و کثیرالانتشار آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی اســت در صو.رتی انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . 
م الف ۲۱۸۳ تاریخ انتشار نوبت اول  ۰۶/۰۶ /۱۴۰۲ تاریخ انتشار نوبت دوم   

   ۱۴۰۲/۰۶ /۲۱
غلامرضا حسنی عارفی - قائم مقام رئیس واحد ثبتی نیشابور

511/7هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع مــاده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره  
۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۵۰۱۰۶۹۰  هیــات دوم  موضــوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک نیشــابور  تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای 
سیدابراهیم حســینی فرزند سیدمحمد در ششــدانگ یک قطعه باغ به 
مســاحت ۱۱۸۰/۷۵ مترمربع از پلاک شماره ۳۳ اصلی واقع در بخش ۱۲ 
حوزه ثبت ملک نیشــابور خریداری از مالک رسمی آقای عباسعلی فتاحی 
محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله 
۱۵ روز در دو روزنامه محلی و کثیرالانتشــار آگهی می شــود در صورتی 
که اشخاص نسبت صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صو.رتی 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 
خواهد شــد . م الف ۲۱۸۵ تاریخ انتشــار نوبت اول  ۰۶/۰۶ /۱۴۰۲ تاریخ 

انتشار نوبت دوم   ۲۱/ ۱۴۰۲/۰۶   
غلامرضا حسنی عارفی - قائم مقام رئیس واحد ثبتی نیشابور

511/8هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع مــاده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره  
۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۵۰۰۴۵۸۰  هیــات دوم  موضــوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک نیشابور  تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای ابوالفضل 
علی آبادی فرزند غلامحسین در ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به 
مســاحت ۳۰۸۲/۰۵ مترمربع از پلاک شماره ۸۵ اصلی واقع در بخش ۱۲ 
حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری از مالک رسمی آقای محمد قادری محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز 
در دو روزنامه محلی و کثیرالانتشار آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی اســت در صو.رتی انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . 
م الف ۲۱۸۲ تاریخ انتشار نوبت اول  ۰۶/۰۶ /۱۴۰۲ تاریخ انتشار نوبت دوم   

   ۱۴۰۲/۰۶ /۲۱
غلامرضا حسنی عارفی - قائم مقام رئیس واحد ثبتی نیشابور


